
معاون مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت از آغاز طرح 
تشدید نظارت های بهداشتی بر اماکن عمومی، رستوران ها، 
قنادی ها و... از روز ـ ۱۵ اســفند ـ خبــر داد و گفت: تیم های 
سیار بهداشــت محیط در ایام ماه مبارک رمضان و عید نوروز 
نظارت بر فعالیت مراکز تهیه و توزیع غذا، رستوران ها، هتل ها، 
مجتمع های بین راهی و... را انجام خواهنــد داد و با تخلفات 

بحرانی احتمالی نیز برخورد آنی خواهد شد.
مهندس محسن فرهادی با اعلام تشدید پایش و نظارت های 
بهداشتی بر رستوران ها، هتل ها و... با توجه به تقارن عید نوروز و 
ماه مبارک رمضان گفت: برنامه های پایش و نظارت از ۱۵ اسفند 
۱۴۰۲ آغاز و تا ۲۵ فروردین  ماه ۱۴۰۳ و پس از عید فطر ادامه 
دارد. وی تاکید کرد: نظارت ها به مدت ۱۲ ساعت از ۸ صبح تا 
۸ شب در ایام تعطیل و غیر تعطیل انجام می شود. از ۸ شب به 
بعد نیز با توجه به شرایط منطقه ای و بعد از مراسم افطار تا قبل 
از سحر بنا به تشخیص مراکز بهداشــت و دانشگاه های علوم 

پزشکی کشور، نظارت ها می تواند ادامه داشته باشد.
وی افزود: در نظر داریم که شــیوه برنامه های پایش  و نظارت 
در نوروز و ماه مبارک رمضان متناســب با زمان انجام شــود؛ 
به این صورت که با آغاز ماه رمضــان پایش ها در قنادی های 
محلی، مراکز طبخ و توزیع زولبیا و بامیه و شیرینی های محلی 
همچنین کنترل شبانه رستوران ها و مراکز تفریحی که پس از 
مراسم افطار فعال خواهند بود، انجام می شود. با نزدیک شدن 
به پایان سال ۱۴۰۲ نیز کنترل ها بیشتر در سالن های آرایشی 

زنانه و مردانه خواهد بود.
معاون مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت ادامه داد: به 

محض ورود به تعطیلات نوروز، کنترل مراکز بین راهی، مراکز 
تفریحی و مسافرپذیر بین راهی، هتل ها، متل ها، مراکز تجمعی 
بین راهی، پارک ها، تفرج گاه ها و به طور کلی مراکزی که پذیرای 
مسافران خواهند بود، افزایش می یابد. همچنین با آغاز بهار که 
هوا گرم تر می شود و در ایام تعطیل نیز قرار داریم، استخرها و 
مراکز تفریحی آبی نیز کنترل خواهند شد. اگر گرمای هوا زیاد 
باشد کارگاه ها و کارخانه های تولید یخ که مصرف شرب دارند 

نیز تحت کنترل قرار خواهند گرفت.
وی درباره موارد و عملکردهایی که به لحاظ موارد بهداشتی، 
تخلف محسوب می شوند، اظهار کرد: به طور کلی نحوه کنترل 
و نظارت بر برخی موارد است که به دو گروه موارد بحرانی که 
تاثیر سوء مستقیم بر سلامت مردم دارند و موارد غیر بحرانی 
که تاثیرات مستقیم آن بر ســلامت مردم تاخیری است و در 

بلندمدت خود را نشان می دهند، تقسیم می شوند. 
از جمله این موارد بحرانی می توان به بهداشت فردی و بهداشت 
مواد غذایی و تامین آب شرب اشاره کرد که مواد غذایی آلوده یا 
مانده هستند که تاریخ انقضای آن ها گذشته است. در مواجهه 
با چنین شرایطی اقدام بازرسان بهداشتی، آنی است و برای رفع 
نقص به فروشگاه ها و واحدهای ارائه خدمت حداکثر ۴۸ ساعت 
زمان می دهیم تا مشکل را رفع کنند. البته عمدتا ۹۸ درصد این 
موارد پس از تذکر، رفع می شوند و باقی موارد نیز اگر مشکل را 

رفع نکنند، اخطار تعطیلی و پلمب دریافت می کنند.
فرهادی درباره رعایت اصول طبخ مواد غذایی و فعالیت اغذیه 
فروشی ها در ماه مبارک رمضان نیز به ایسنا گفت: توصیه ما به 
مردم این است که اغذیه های مصرفی را حتما از مراکز معتبر 

دریافت کنند. در برخی از شهرهای بزرگ از جمله تهران شاهد 
این هستیم که به اســم غذای خانگی برخی افراد در خودرو 
غذایی را که سلامت و نوع طبخ آن مشخص نیست با قیمتی 
ارزان تر می فروشند، بنابراین در چنین شرایطی باید به سلامت 
این غذا که در شرایط استاندارد نیز به فروش نمی رسد، شک 
کرد و تنها از مراکز معتبر و قابل تایید، دارای پروانه سلامت و 
تابلودار مواد غذایی دریافت کنند که بر آن ها نظارت می شود و از 
وزارت بهداشت نیز پروانه سلامت دریافت می کنند. وی با تاکید 
بر اینکه حرارت و برودت مواد غذایی جزو موارد بحرانی است، 
گفت: نگهداری غذاهای پروتئینی در خارج از یخچال، یک نقص 
بحرانی محسوب می شود و سایر نواقص مربوطه همچون سقف، 
دیوارها، تهویه، کارت بهداشت و آموزش نیز موارد غیر بحرانی 
هستند که این مراکز بر اساس شرایط از ۴۸ ساعت تا ۶۰ روز 
زمان دارند نقص را برطرف کنند. تلاش و تاکید ما در سال جاری 
بر تجهیز بازرسان و کارشناسان بهداشت محیط به دستگاه های 
پرتابل سنجش است که دما را با دســتگاه ترمومتر، PH را با 
دستگاه PH سنج، نمک را با شوری سنج، بار میکروبی سطوح 
  TPM و غذا را با دستگاه سنجش سطوح و همچنین روغن را با
روغن به صورت حضوری بررسی کنند که در این صورت مداخله 

ما در محیط به صورت آنی و تاثیرگذار خواهد بود.
فرهادی ادامــه داد: ما در گذشــته مجبور بودیــم از موارد 
نمونه گیری کنیم و برای آزمایشگاه بفرستیم تا بررسی کنند؛ 
روندی که بسیار زمان بر بود و دیگر امکان مداخله در صورت 
مســئله وجود نداشت. این درحالیســت که امروزه با تجهیز 
بازرسان و کارشناسان بهداشت محیط کشور به دستگاه های 

پرتابل سنجش در سراسر کشور، می توانند به راحتی سنجش 
و برای رفع آن عامل محیطی مداخله کنند و اگر نیاز بود هم 
برای تشخیص های افتراقی و بررسی های بیشتر از ظرفیت های 
آزمایشگاه های مواد غذایی و آزمایشــگاه های آب و فاضلاب 
استفاده خواهیم کرد. معاون مرکز سلامت محیط و کار وزارت 
بهداشــت، افزود: ما در نظر داریم تا در سال جدید از ظرفیت 
بخش خصوصی نیز اســتفاده کنیم. همچنین کارشناسان 
بهداشــت محیطی را داریم که در بخش خصوصی به عنوان 
مشاور در هتل ها و یا در دفاتر خدمات سلامت که خصوصی  
هستند، مشــغول به فعالیت هســتند و در نظر داریم از این 
کارشناسان مان نیز کمک بگیریم تا با بخش دولتی همکاری 
کنند و از ظرفیت های آن ها نیز اســتفاده کنیم تا بازدیدهای 
خود را تشدید کنند. قطعا نوع برخورد بخش خصوصی متفاوت 
خواهد بود و مــوارد را به ما گزارش می دهنــد. مواردی را که 
بتوانند، خودشان رفع می کنند و بیشتر تطبیق واحدهای ارائه 

خدمات را با چک لیست ما بر عهده خواهند داشت.
وی درباره اینکه آیا مســاجد و تکایا برای ارائــه نذورات باید 
کارت بهداشت داشته باشند یا خیر اظهار کرد: توصیه ما این 
است که مساجد برای ارائه خدمات و نذورات کارت بهداشت 
داشته باشند، اما تاکید ما بیشتر بر این است که به این منظور از 
افراد حرفه ای که در رستوران ها مشغول به کار هستند، کمک 
بگیرند؛ چراکه طبیعتا چنین افرادی در طبخ نذورات هم از مواد 
اولیه بهتری استفاده کرده و هم موارد بهداشتی را بهتر مراعات 
می کنند و همچنین به شــیوه نگهداری مواد غذایی بهتر از 

داوطلبان تسلط دارند.

گردهمایی سالانه باستان شناسی ایران با نمایش ۴۰۰ یافته  باستان شناسان ایران 
در یک سال، در حالی آغاز شد که نسبت به از بین رفتن بخش زیادی از آثار تاریخی 
به دست تاراج گران ابراز نگرانی شد. به گزارش ایسنا، این بیست ویکمین گردهمایی 
سالانه باستان شناسی است که از ۱۴ تا ۱۶ اسفندماه در موزه ملی ایران برپا شده و در 
سه روز، ضمن مرور دستاوردهای باستان شناسان ایرانی در سال ۱۴۰۱، گزیده ای از 

یافته ها به نمایش گذاشته می شود.
این گردهمایی با یادی از درگذشتگان باستان شناسی و پژوهشگران تاریخ و با نمایش 
تصاویری از عیسی بهنام، علی سامی، محسن مقدم، علی حاکمی، فریدون توللی، 
عزت الله نگهبان، سیمین دانشور، پرویز ورجاوند، سیف الله کامبخش، شاپور شهبازی، 
محمد موسوی، محمدصالح صالحی، شهریار عدل، مسعود آذرنوش، یوسف کیانی، 
جواد قندگر، حسن طلایی مغانجوقی، ملک شهمیرزادی، عبدالله قوچانی، مسعود 
گلزاری، احمد تهرانی مقدم، میرعابدینی کابلــی، احمد کبیری، حمید خطیب 
شهیدی، رضا مستوفی فرد و علی اکبر سرافراز آغاز شد. جبرئیل نوکنده، مدیر موزه 
ملی ایران، که میزبان این گردهمایی و نمایشگاه یافته های باستان شناسی ایران 
در سال ۱۴۰۱ است، با یادی از روان شادها فاطمه کریمی و فرامرز نجد سمیعی، 
که از فهرست درگذشتگان جا مانده بوده بودند، از این گردهمایی با عنوان »نوروز 
باستان شناسان ایران« یاد کرد و در ادامه درباره نمایشگاه یافته های باستان شناسی 
که از دوشنبه ۱۲ اسفندماه در موزه ملی برپا شده است، گفت: در این نمایشگاه که تا 
عید فطر در موزه ملی برقرار خواهد بود، بیش از ۴۰۰ اثر از ۱۲ محوطه و از ۱۲ استان 
از دوره پارینه سنگی تا اسلامی به نمایش گذاشته شده است.  مدیر موزه ملی ایران 
ادامه داد: قدردان تلاش تمام کاوشگران و باستان شناسان هستیم که این فرصت را 
برای بازدیدکنندگان موزه ملی ایران فراهم می کنند. کشفیات باستان شناسی علاوه 

بر تولید علم در میراث فرهنگی، بستر پژوهش را فراهم می کند.
علی بیگی، رییس پژوهشکده باستان شناسی نیز مروری داشت بر تاریخچه مرکز 
باستان شناسی ایران و این گردهمایی و افزود: در اوایل دهه ۵۰ انتشارات انجام شده 
در این مرکز، نشان دهنده ســطح بالای توجه به این حوزه بوده است. در آن دوره 
باستان شناسان ایرانی تلاش داشتند خود را به عنوان باستان شناس متفاوت، مستقل 
و صاحب فکر مطرح کنند.  مقالات میان رشته ای ۵۰ سال پیش نیز نشان می دهد 
باستان شناسی گام در جای مناسب گذاشته بود. او ادامه داد: با گذشت نیم قرن از آن 
روزگار، انتشارات علمی از این گردهمایی ها همچنان مورد استفاده است. ۵۰ سال 
از برگزاری این گردهمایی سالانه می گذرد و اکنون می توان به ارزیابی جایگاه آن 
پرداخت. رئیس پژوهشکده باستان شناسی سپس گفت: باید اعتراف کرد امکانات 
کنونی حتی برای پاسخگویی به بخش ناچیزی از نیاز باستان شناسی کافی نیست. 
تا زمانی که نهادی قوی در وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
برای انسجام این ساختار وجود نداشته باشد، تلاش های فردی و حرکت های گاه و 
بی گاه، مشکلی از باستان شناسی حل نمی کند و در مقابل تخریب های گسترده، که 
آسیب های جبران ناپذیری به آثار تاریخی وارد می کند، اگر شرایط به این شکل پیش 

رود بخش زیادی از آثار تاریخی ما به دست تاراج گران از بین خواهند رفت.
بیگی ادامه داد: آن گونه که فهرســت مقالات و مجوزهای باستان شناسی نشان 
می دهد فعالیت های باستان شناسی که با مجوز پژوهشکده اجرا شده است، بیشتر در 
پاسخگویی به استعلامات بوده و پژوهش های جدی و عمیقی در حال انجام نیست. 
به گفته رئیس پژوهشکده باستان شناسی، در این دوره از گردهمایی از ۱۱۹ فعالیت 
میدانی در سال ۱۴۰۱ حدود ۳۰ گزارش از کاوش های باستان شناسی ۱۴۰۱ برای 
سخنرانی برگزیده شده و گزارش آن در مجله ای ۷۰۰ صفحه ای گردآوری شده است.
نوروز رجبی، مشاور رییس پژوهشگاه میراث فرهنگی و گردشگری نیز به بررسی 
دستورالعمل اجرایی پیوست فرهنگی برای طرح های توسعه ای و عمرانی کشور،   
پرداخت و با اشاره به برخی الزامات قانونی برای حفاظت از میراث فرهنگی، گفت: ما 
میراثی ها تجربه تلخی از تخریب میراث فرهنگی در جریان پروژه های عمرانی داریم. 
چه کسی است که تخریب آثار در زمان ساخت سد دز را به خاطر نیاورد. آخرین مورد 
این تخریب ها در سد چم شیر بود و حالا هم در سد خراسان ۳ که قرار است شش 

میلیون درخت قطع شود.

رونمایی از ۴۰۰ کشف باستان شناسی ایرانتشدید بازرسی های بهداشتی در نوروز
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نرخ رشد نقدینگی 17 درصد کاهش یافت

کاهش نرخ تورم نقطه 
به نقطه بهمن ماه
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سرمقاله

تسهیل گری برای 
فعالیت دانش بنیان ها

قوانیــن و مقــررات برای 
ســرعت گرفتــن تولید و 
تسهیل گری برای فعالیت 
شــرکتهای دانش بنیان از 
طریق دولت و دیگر سازمانهای مرتبط باید انجام 
شود. امکان پرداخت تســهیلات و وام ها باید در 
دستور کار باشــد. همچنین روابط باز تر با دنیا و 
دیگر کشورهای جهان در جهت تسهیل تجارت 
و صادرات باید دیده شود. معرفی شرکتهای دانش 
بنیان به دیگر کشورها نیازمند بهبود در روابط بین 
الملل اســت. معافیت هاي مالیاتي از جمله دیگر 
موارد است. امیدواریم که در مرحله عمل نیز فرصت 

اجرایي شدن پیدا کند...

  کیوان نقره کار، کارشناس 
فناوری 

متن کامل  د ر صفحه ۴

۴

پنج پیام رسان ایرانی 
به یکدیگر متصل شدند

رویکرد دولت سیزدهم تقویت شرکت های دانش بنیان است

معافیت مالیاتی سرمایه گذاری در تولید دانش بنیان
صفحه۴

صفحه3

تشدید  برخورد  با  قاچاق  پوشاک 
برندهای   خارجی   فروشگاه های   وسیع   در کشور  دارند

 مدیرکل پایش، ممیزی و نظارت سازمان فناوری 
اطلاعات گفت: با اتصال ســروش پــلاس به طرح 
اتصال متقابل، بیش از ۵۰ میلیون کاربر در دسترس 
مردم قرار می گیرند. به این مفهــوم که هر کاربر با 
داشتن یک پیام رســان ایرانی، می تواند به جامعه 
گسترده ای از کاربران دسترسی پیدا کند. به گزارش 
ســازمان فناوری اطلاعات ایران، مهدی مظفری 
از اتصال پیام رسان ســروش پلاس به طرح اتصال 
متقابل پیام رسان ها خبر داد و اظهار داشت: از این 
پس سروش پلاس نیز دارای امکان اتصال متقابل 
)MXB( به سایر پیام رســان های ایرانی است. وی 
افزود: چندی پیش و طی اقدامی که برای نخستین 
در دنیا صورت گرفت، چهار پیام رسان ایتا، بله، گپ و 
آی گپ برای تبادل پیام و فایل صوتی و تصویری به 
یکدیگر متصل شدند. پس از انجام تست فنی موفق، 
پیام رسان سروش پلاس نیز از این پس قادر است به 
چهار پیام رسان دیگر بپیوندد؛ به طوری که کاربران 
با نصب یکی از پیام رسان ها، قادر به برقراری ارتباط 
با کاربرانِ دارای پیام رسان های دیگر شدند. مدیرکل 
پایش، ممیزی و نظارت در خصوص وضعیت آماری 
پیام رسان ها گفت: با اتصال سروش پلاس به طرح 
اتصال متقابل، بیش از ۵۰ میلیون کاربر در دسترس 
مردم قرار می گیرند. به این مفهــوم که هر کاربر با 
داشتن یک پیام رســان ایرانی، می تواند به جامعه 
گسترده ای از کاربران دسترسی پیدا کند. به گفته 
وی، بیش از ۲ میلیون و ۲۰۰ هــزار کاربر از امکان 
MXB استفاده می کنند که با ورود سروش پلاس، 
این تعداد به بیــش از ۲.۵ میلیون نفر افزایش پیدا 
خواهد کرد. مظفری در خصوص وضعیت فازهای 
آینده طرح اتصال متقابل پیام رســان ها، بیان کرد: 
در فاز دوم، امکان ایجاد کانال و گروه مشترک میان 
پیام رسان ها فراهم خواهد شــد. در همین راستا، 
سازمان فناوری اطلاعات ایران زیرساخت فنی ایجاد 

کانال مشترک را برای پیام رسان ها...

آگهي فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله ای همراه با ارزیابی یکپارچه
نوبت دوم

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد اقلام مورد نیاز خود را با شرایط ذیل بصورت برگزاری مناقصة عمومي دو مرحله ای از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت )سامانه ستاد( تامین نماید:

بدیهی است کلیه فرآیند برگزاری مناقصه الکترونیکی از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذیرد وبه 
پیشنهاد های خارج از سامانه ستاد هیچگونه ترتیب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بایستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی اقدام نمایند.

مناقصه گران مي توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت WWW.SPGC.IR مراجعه و یا با شماره تلفن های۲۲۱۹-۰۷۷۳۱۳۱۲۲۱۰ تماس حاصل فرمایند.  
روابط عمومي شرکت مجتمع گاز پارس جنوبي شناسه آگهی ۱۶۷۷۱۱۴

۲۰۰۲۰۹۷۸۴۷۰۰۰۱۸۴ شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران

تقاضای E-0240131-SG مناقصه شماره۱۴۰۲/۰۷۳  شماره مناقصه و تقاضا 
خرید کابل موضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی

۵/۰۲۷/۰۰۰/۰۰۰ ریال مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار
تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار بصورت یکي از تضامین قابل قبول وفق آیین نامه تضمین 

شماره ۱۲۳۴۰۲/ت۵۰۶۵۹ ه مورخ ۹۴/۰۹/۲۲ هیات وزیران مي باشد. نوع تضمین شرکت درفرایند ارجاع کار

۱۰۰/۵۳۷/۲۹۱/۲۰۰ ریال مبلغ برآوردي مناقصه

۱۰ روز پس از درج نوبت دوم آگهی در صفحه اعلان عمومی سامانه ستاد ایران می باشد. آخرین مهلت دریافت اسناد ارزیابي کیفي و فنی در سامانه ستاد 

ظرف مدت ۱۴ روز  پس از انقضای مهلت دریافت اسناد می باشد. آخرین مهلت بارگذاري و  ارسال مستندات ارزیابي کیفي 
)رزومه( و مستندات فنی و مالی  در سامانه ستاد

استان بوشهر- شهرستان عسلویه- شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی- ساختمان اداری مرکزی ستاد -مدیریت بازرگانی-اداره خرید- گروه خرید برق آدرس مناقصه گزار

آگهی مزایده حضوری )حراج(

شهرداری مهدی شهردرنظرداردباعنایت به مجوزشورای اسلامی 
شهرمهدی شــهربه شــماره۷۲۶/۱مورخ ۱۴۰۱/۰۳/۱۰نسبت 
به فروش یک دســتگاه پرس زباله ویک دســتگاه تریلی تراکتور 
ازطریق مزایده حضوری  اقدام  نماید.لذا ازمتقاضیان درخواســت 
می گرددازتاریخ درج آگهــی مزایده لغایت پایان ســاعت اداری 
روز   دوشــنبه تاریخ۱۴۰۲/۱۲/۲۱جهت اخذشــرایط مزایده به 
واحددبیرخانه شهرداری مهدی شهر مراجعه فرمایند.ضمنا مزایده 
حضوری روز شنبه۱۴۰۲/۱۲/۲۶ ساعت ۱۰:۳۰ درمحل محوطه 
شهرداری مهدی شــهرمی باشدپیشــنهاددهندگان می توانند 
بادردست داشتن فرم شرایط مزایده وقبول مفاد آن شرکت نمایند.

ضمنا هزینه آگهی برعهده برنده مزایده می باشد.
علیرضا شربتدار
شهردارمهدی شهر



اقتصاد2
ایران

اســتقبال ۸۷ درصدی از طرح 
فجرانه کالابرگ 

معاون رفاه و امور اقتصــادی وزارت تعاون گفت: 
اســتقبال از طرح فجرانه کالابرگ الکترونیکی 
اکنون به ۸۷ درصد رسیده است و تا شارژ اعتبار 
بعدی این عدد به ۹۲ درصد خواهد رسید. علیرضا 
عسگریان معاون وزیر تعاون در حاشیه همایش 
بنگاه های اقتصادی در جمع خبرنگاران گفت: برای 
ادامه دادن طرح فجرانه که به واسطه آن ۲۲۰ هزار 
تومان اعتبار تشویقی یارانه در حساب مردم شارژ 

می شود باید تا فروردین ماه تصمیم گیری کنیم.
عسگریان با بیان اینکه مشــمولان این طرح ۶۰ 
میلیون نفر هستند که در دهک درآمدی یک تا 
هفت قرار دارند تاکید کرد: تا کنون اســتقبال از 
طرح فجرانه به ۸۷ درصد رسیده و تا چند روز دیگر 
که موعد واریز شــارژ جدید است این عدد به ۹۲ 

درصد خواهد رسید.
وی افزود: تعداد فروشگاه های متصل به این طرح 
۲۲۰ هزار فروشگاه اســت و فعلا برنامه ای برای 
افزایش آن نداریم. ۱۳ هزار فروشگاه در این طرح 
دارای تخلف هایی بودند که آن ها را از طرح خارج 
کردیم و آرام آرام با رفع تخلف هــا حدود ۶ هزار 

فروشگاه از این تعداد به طرح بازگشتند.
مرحله جدید و بزرگ طرح ملی کالابرگ الکترونیکی 
آن را به مناســبت پیروزی انقلاب اسلامی طرح 
»فجرانه« نامیده اند، در راستای حمایت مضاعف 
از ســبد غذایی خانوار یارانه بگیر با اولویت خانوار 
دهک های پایین جامعــه از ۱۷ بهمن ماه آغاز و تا 
۱۷ اردیبهشت ماه سال آینده ادامه خواهد داشت. 
در این طرح افراد مشمول یارانه دهک های یک تا 
هفت درآمدی با خرید ۱۱ قلم کالایی که در سبد 
کالایی تعریف شده است، می توانند تا سقف ۲۲۰ 

هزار تومان اعتبار یارانه دریافت کنند.
دریافت این یارانه تشــویقی که به صورت اعتبار 
در حساب افراد شارژ می شود، هیچ پیش شرطی 
ندارد. کافی است فرد از اقلام سبد کالایی )به ازای 
هر فرد ۳ لیتر شــیر کم چرب، پنیر ۴۰۰ گرمی، 
ماست کم چرب دبه ۲.۵ کیلویی، تخم مرغ یک 
کیلوگرمی، گوشــت مرغ یک کیلوگرمی، روغن 
مایع یک بسته ۸۱۰ گرمی، ماکارونی یک بسته 
۷۰۰ گرمی، برنج ۲ کیلو، قند و شکر یک کیلوگرم، 
گوشت نیم کیلوگرم( که تعریف شده، خرید کند 
و مابه التفاوت قیمت روز آن با قیمتی که مربوط به 
سال ۱۴۰۱ است به صورت اعتبار مضاعف ۲۲۰ 

هزار تومانی است را دریافت خواهد کرد.

رییس سازمان ملی بهره وری خبر داد:
رشد ۴ درصدی اقتصاد

رییس سازمان ملی بهره وری از رشد ۴ درصدی 
اقتصادی در دو ســال اول دولت ســیزدهم خبر 
داد میر سامان پیشــوایی در همایش بنگاه های 
اقتصادی برتر و بهره ور زیرمجموعه صندوق های 
بازنشستگی تابعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
با اشاره به رشد اقتصادی پایدار در کشور اظهار کرد: 
اگر دغدغه بسیاری از فعالان اقتصادی را بپرسیم، 
شاید مهمترین مطلبی که بر آن تاکید کنند رشد 
پایدار اقتصادی اســت و علت آن این است که در 

دهه ۹۰ عملکرد خوبی را در کشور نداشتیم.
به گفته وی، متوسط رشد اقتصادی در دهه ۹۰ 
نزدیک به یک درصد و رشــد شاخص بهره وری 
کل عوامــل تولید حدود ۰.۴ درصد اســت، این 
درحالیست که حسب اسناد قانونی و سند برنامه 
ششم، قول و قراری که داشتیم، این بود که حدود 
۸ درصد رشد اقتصادی را محقق کنیم که از این ۸ 

درصد ۲.۸ درصد از محل ارتقای بهره وری باشد.
وی با اشاره به اینکه رشدهای مکرر منفی یا نزدیک 
به صفر در دهه ۹۰ باعث شــد اکنون اثر آن را در 
درآمد سرانه و سفره های مردم ببینیم، گفت: اگر 
نتوانیم برای آن فکری کنیم به نظر جز نکاتی است 

که آسیب پذیری از آن خواهیم داشت.
پیشــوایی در ادامه به عملکرد دو ســال گذشته 
اشاره کرد و توضیح داد: با تلاش مجموعه فعالان 
اقتصادی، در دو ســال اول دولت مردمی، عددی 
بالای ۴ درصد رشــد اقتصادی داشــتیم. یعنی 
تولید ناخالص داخلی این مقدار رشد داشته است. 
هرچند که با برنامه  فاصله داریم اما از اتفاقی که در 

دهه ۹۰ افتاد به جلو حرکت کردیم.
رییس سازمان ملی بهره وری با بیان اینکه رشد 
اقتصادی یا رشد تولید عمدتا از سه محلِ افزایش 
موجودی سرمایه یا افزایش اشتغال یا از بهره وری 
اتفاق می افتد، و دو مــورد اول نیاز به منابع مالی 
خوبی دارد، گفت: اکنون در کشور خزانه پر پولی 
نداریم که بخواهیم با آن سرمایه گذاریهای بزرگی 
انجام دهیم از همین رو نگاه ها به سمت بهره وری 
است؛ به این معنی که بتوانیم از منابع در اختیار 
بهتر استفاده کنیم. به طور  قطع بهره وری نیز در دو 

موضوع تدبیر و نوآوری ریشه دارد.

اخبار

ســخنگوی دولت گفت: 
۵۰۰ میلیــارد تومــان 
نیــز دولت به عنــوان تن 
خواه اولیه بــرای جبران 
بخشــی از خســارات به 
اســتان اختصاص داده که پرداخت این مبلغ آغاز 
شــده رییس جمهور هم در این زمینه دستورات 
لازم را صادر کــرده، نهادهای انقلابــی وزارت راه 
وزارت بهداشت نیروهای مسلح و سایر دستگاه ها 

امدادرسانی را آغاز کرده اند. 
»علی بهادری جهرمی« سخنگوی دولت در نشست 
خبری خود ضمن تشکر از ملت ایران برای حضور 
در انتخابات گفت: این مسأله بار تکلیف مسئولان 
را بیشتر می کند کســانی که به هر دلیلی شرکت 
نکردند امیدواریم گلایه هایشان منتقل شود و باز هم 
شاهد حضور آنها باشیم از مسئولان اجرایی و مردمی 
و آموزش وپرورش وثبت احوال و وزارت کشور و قوه 

قضاییه و شورای نگهبان تشکر ویژه می کنم.
وی ادامه با اشــاره به تجربه موفق دولت در توسعه 
زیرســاخت های الکترونیکی و بهره برداری از آنها 
در انتخابات خاطر نشان کرد: برای اولین بار بعد از 
اصلاح قانون انتخابات به صورت تماما الکترونیکی 
برخی فرآیندهای آن انجام شد در برخی حوزه ها 

هم ۱۰۰ درصد الکترونیک با موفقیت برگزار شد.
سخنگوی دولت بیان کرد: در روزهای اخیر حادثه 
سیل در سیستان و بلوچســتان را داشتیم با مردم 
این اســتان همدردی می کنم کشته ای نداشتیم 
اما خســارات مالی در پی داشــت بلافاصله بعد از 
انتخابات وزیر کشــور به این استان سفر کرد وزیر 
نیرو هم بلافاصله در بازگشت از الجزایر به این استان 
رفت اختیارات ویژه به اســتاندار داده شده بود و از 

این اختیارات بهره برداری کرده بود.
بهادری جهرمی بیان کرد: امــروز روز درختکاری 
است و طرح کاشت مردمی یک میلیارد درخت در ۴ 
سال را کلید زده ایم که تا کنون ۲۵۰ میلیون نهال 
تولید شده و بخش زیادی از آنها کاشته شده است. 
وی با اشاره به سفر رئیس جمهور به الجزایر تصریح 
کرد: این هفته رییس جمهور یه الجزایر برای شرکت 
در اجلاس کشورهای صادرکننده گاز و همچنین 

دیدارهای دوجانبه داشت.
ســخنگوی دولت بیان کرد: از امروز ستاد سفرهای 
نوروزی با ۲۴ دستگاه آغاز به کار کرد که با محوریت 
وزارت گردشــگری اســت، در همین راستا یکی از 

مصوبات اخیر دولت اعطای مجــوز به وزات راه برای 
اســتفاده از روش های مختلف تامین مالی بانکی و 
حتی غیر نقدی برای بهسازی و نوسازی جاده ها بود 
و پیش از آغاز سفرهای نوروزی این فرآیند نوسازی 

آغاز شده است.

۵۰۰ میلیارد تومان تن خــواه اولیه به 
سیستان و بلوچستان اختصاص یافت

بهادری جهرمی در پاسخ به ایرنا پیرامون اقدامات 
دولت برای سیل زدگان سیستان و بلوچستان بیان 
کرد: وزیر کشور بعد از سیلاب بلافاصله به سیستان 
و بلوچستان رفت ۵۰۰ میلیارد تومان نیز دولت به 
عنوان تن خواه اولیه برای جبران بخشی از خسارات 
به استان اختصاص داده که پرداخت این مبلغ آغاز 
شــده رییس جمهور هم در این زمینه دستورات 
لازم را صادر کــرده، نهادهای انقلابــی وزارت راه 
وزارت بهداشت نیروهای مسلح و سایر دستگاه ها 

امدادرسانی را آغاز کرده اند. 

مشکل برق ۶۴ روستا حل شد
وی در همین راســتا ادامه داد: ۶۴ روستا مشکل 
قطعی برق در اثر سیل داشــتند که همه این ۶۴ 
روستا برق آنها وصل شد بخشی از مشکل آبرسانی 
روستاها هم برطرف شده و ادامه دارد هزار خانوار 
در چادرها اســکان یافتند راهــداری هم در حال 
بازگشایی بخشی از محورهای بازگشایی نشده است 
که تنها ۱۰ محور مســدود باقی مانده است، اقلام 

خوراکی در اختیار سیل زدگان قرار گرفته است. 
سخنگوی دولت با اشاره به کاهش رشد نقدینگی 
بیان کرد: هدف گذاری امســال کاهش نرخ رشد 
نقدینگی به ۲۵ درصد بود آخرین آمار بانک مرکزی 
هم این نرخ را ۲۵.۴ درصد اعلام کرده که نشــان 
دهنده اثرگذار بودن اقدامــات دولت و کاهش ۱۷ 

درصدی نرخ رشد نقدینگی دارد.
بهادری جهرمی خاطر نشان کرد: نرخ تورم نقطه به 
نقطه بهمن ماه به ۳۵ درصد کاهش یافته که کاهش 
حدودا ۲۵ درصدی از ابتدای دولت دارد، اثر آن در 

کاهش تورم سالانه هم دیده خواهد شد.
وی تصریح کرد: در حوزه تامین و تخصیص ارز هم 
آمار گمرک نشــان دهنده رکوردشکنی تخصیص 
ارز و شکسته شــدن رکورد تجارت خارجی است. 
افزایش حجم تجارت خارجــی و درآمدهای ارزی 
و تخصیص ارز را داشته ایم تخصیص ارز به سمت 
مواد اولیه تولید بــود در پاییز بالای ۲۰ درصد نرخ 
رشد اقتصادی داشتیم در فصول مختلف به ۷ درصد 
هم رسید، نرخ های رشد اقتصادی در اکثر فصول 
بالای ۳ و نیم تا ۴ درصد بود. در بخش مسکن امسال 
موفق شدیم وارد رشــد مثبت شویم در نفت و گاز 
هم رکودزنی کردیم در برخی حــوزه ها هم مانند 
کشاورزی خشکسالی اجازه نداد به اهداف برسیم با 
این حال افزایش ۱۲۲ درصدی نرخ خرید تضمینی 

گندم از ابتدای این دولت را شاهد بودیم.
سخنگوی دولت با بیان اینکه افزایش حقوق کارگران 
در شورای عالی کار مشــخص می شود، بیان کرد: 

یک سوم این شــورا نمایندگان دولت هستند نگاه 
آنها جبران هزینه های قشــر کارگر است و در عین 
حال توانایی رشد تولید و اشتغال زایی کارفرما هم 
باید ایجاد شود، یعنی هم جبران هزینه تورمی برای 
کارگران باشد و در عین حال عاملی برای رشد تورم 
نباشد امیدواریم برای سال آینده تصمیم مناسبی 

بابت افزایش حقوق کارگران داشته باشیم.
سخنگوی دولت درباره مشــارکت در انتخابات و 
تشکیل مجلس آتی بیان کرد: با توجه به حجم بسیار 
گسترده تخریبی که می شد و هزینه هایی که برای 
کاهش مشارکت شد، مردم نه بزرگ به آنها نشان 
دادند، در چارچوب خط مشی ۴ گانه رهبر انقلاب، 
سلامت انتخابات رقم خورد و شکایت خاصی مطرح 
نشــد، زیرســاخت های الکترونیکی را هم دولت 
فراهم کرده بــود و تلاش کرد مردم را به شــرکت 
ترغیب کند در زمینه رقابت هم ۵۲ نامزد به ازای هر 
کرسی وجود داشت و از سلایق مختلف بود آنهایی 
که شرکت نکردند به ایران علاقه دارند ولی تصمیم 
گرفتند به هر دلیل شرکت نکنند و امیدواریم شاهد 
مشارکت آنها در انتخابات های بعدی باشیم؛ همه 
مجالسِ متکی به انتخابات اختیــارات کافی را در 
اختیار دارند نگاه دولت هم همکاری و تعامل برای 
سرعت بخشی به حل مســائل مردم است؛ در این 
مجلس هم مردم از گزینه هــای مختلف انتخاب 
کردند دولت هم با مجلس همکاری خواهد کرد و 
امیدواریم مجلس با نگاه به واقعیت ها در خصوص 
بودجه و قانون برنامه، به اولویت های مردم بپردازد. 
بهادری خاطر نشــان کرد: دولــت در حوزه انرژی 
دنبال ثبات و توسعه و افزایش همه جانبه همکاری 

با همه شرکاست.

نگاه اصلی دولت تشکیل وزارت بازرگانی 
است

وی درباره کنترل قیمت ها گفت: در بخش نظارت بر 
بازار، نگاه اصلی دولت تشکیل وزارت بازرگانی است 
که هنوز در مجلس به تتیجه نرسیده در دولت همه 
صلاحیت های بازرسی در اختیار قائم مقام وزارت 
صمت قرار گرفت تا امکان کنترل مؤثر بازار داشته 
باشد، سازمان حمایت و سایر نهادهای تابعه جهاد و 
همچنین مقامات استانی هم در این فرآیند نظارت 
دارند، طرح کالابرگ الکترونیکی با استقبال خوبی 
مواجه شده است بیش از ۸۰ درصد از افراد مشمول 
از این طرح اســتقبال کرده اند و رضایت عمومی 
در پی داشــت و تا ۳ ماه ادامــه دارد، این طرح در 

تعطیلات نوروز هم پابرجا خواهد بود.

نرخ رشد نقدینگی ۱۷ درصد کاهش یافت

کاهش نرخ تورم نقطه به نقطه بهمن ماه

رفع خطر ۴۰۰ نقطه حادثه خیز 
در کشور

وزیر راه و شهرســازی از رفع خطــر ۴۰۰ نقطه 
حادثه خیز در کشــور در ســال ۱۴۰۲ خبر داد 
و گفت: دوربین های نظارتی در جاده ها بســیار 
کم اســت و باید در این بخش امور را به خارج از 
دولت واگذار کنیم. هجدهمین همایش سراسری 
مدیران و رؤســای پلیس راهور با حضور سردار 
احمدرضا رادان، فرمانده فراجــا، محمد مخبر، 
معاون اول رئیس جمهور، مهرداد بذرپاش، وزیر 
راه و شهرسازی، سردار سید تیمور حسینی، رئیس 
پلیس راهور فراجا و جمعی از فرماندهان انتظامی و 
پلیس راهور در سالن همایش نورالرضا ستاد پلیس 

راهنمایی و رانندگی کشور برگزار شد.
مهرداد بذرپــاش، وزیر راه و شهرســازی در این 
مراســم با بیان این که ۵۶۰ نقطه حادثه خیز در 
زمان های گذشته رفع خطر شــده بود، گفت: از 
ابتدای ســال ۸۷۸ نقطه پرحادثه را هدف گذاری 
کردیم که تــا کنون ۴۰۰ نقطــه آن را رفع خطر 
کردیم. وی افزود: از ابتدای سال تا کنون ترانزیت 
رشد ۴۰ درصدی داشته است؛ همچنین با افتتاح 
گذرگاه آستارا - آذربایجان می توان بخش زیادی از 

مشکلات ترانزیتی را حل کرد.
وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: بازگشایی قطعه 
نهایی آزادراه منجیــل - رودبار هفته آینده انجام 
می شــود که با این کار بخش زیــادی از ترافیک 
این نقطه رفع می شــود. وی خاطرنشــان کرد: 
دوربین های نظارتی در جاده ها بسیار کم است و 
باید در این بخش امور را به خارج از دولت واگذار 

کنیم.
بذرپاش تصریح کرد: تا بخش عمومی و خصوصی 
را وارد کار نکنیم، رشــدمان همین است و نباید 
انتظار بیشتری داشته باشیم. وزیر راه با اشاره به 
رتبه بندی گواهینامه ها گفت: ما در دولت آماده ایم 
تا تصمیماتی در راستای نظم پذیری و اصلاح کردن 
رفتار ترافیکی این رانندگان اتخاذ کنیم. بذرپاش 
در پایان گفت: در حال بررسی هستیم تا کیفیت 
آسفالت جاده ها مناسب تر شود تا با یک بارندگی 

این آسفالت خراب نشود و از بین نرود.

تامیــن مصالح ســاختمانی 
پرمصرف نهضت ملی مسکن 

مدیرعامل صندوق ملی مســکن گفت: مصالح 
ساختمانی پر مصرف مورد نیاز پروژه های نهضت 
ملی مســکن از جمله فولاد از محــل منابع این 

صندوق خریداری شد.
بخش عمده ای از مشکلات پروژه های نهضت ملی 
مسکن مربوط به تامین مصالح ساختمانی است و 
همین امر باعث کند شدن روند ساخت پروژه های 
نهضت ملی مسکن شده است، اما در حال حاضر  
با تصمیم گیری های صورت گرفته بخشی از این 
مشکلات و مصالح ساختمانی مورد نیاز برای این 
پروژه ها با تامین اعتبارات از ســوی صندوق ملی 

مسکن برطرف شد.
در همین رابطه مهدیار اســماعیلی با بیان اینکه 
اولین محموله ۹۰ هزار تنی فــولاد از ذوب آهن 
اصفهان، برای پروژه های نهضــت خرید مصالح 
ساختمانی خریداری شــد، گفت: منابع مالی که 
برای خرید این میزان فولاد درنظر گرفته شــده 
۲۰ هزار میلیارد ریال بوده که  تمامی آن ها از محل 

منابع صندوق ملی مسکن تامین شده است.
اسماعیلی با تاکید بر اینکه صندوق ملی مسکن 
برای خرید تا ســقف یک میلیون تن فولاد برای 
پروژه های نهضت ملی مسکن منابع لازم را در نظر 
گرفته است، بیان کرد: با اجرای این برنامه، علاوه 
بر افزایش سرعت ساخت و ساز، با حذف واسطه ها، 
مصالح  ســاختمانی با قیمت ارزان تر به دســت 

سازندگان مسکن حمایتی خواهد رسید.  
وی با اشــاره به اینکــه در قانون جهــش تولید 
مسکن و مصوبات شورای عالی مسکن بر پوشش 
خطرپذیری ساخت مسکن، نقش صندوق ملی 
مسکن  بسیار مهم است، گفت: سعی کرده ایم با 
خرید فولاد از طریق بورس در راســتای تثبیت و 
پیش بینی پذیر شدن قیمت مصالح ساختمانی 
گام برداریم. وی با اشاره به اینکه خرید سایر مصالح 
پرمصرف حوزه ســاختمان از جمله سیمان نیز 
در برنامه این صندوق قرار گرفته اســت، گفت: با 
افزایش سرمایه صندوق ملی مســکن از طریق 
برنامه ریزی های صورت گرفته  به طور قطع تزریق 
منابع مالی برای تسریع در روند پروژه های نهضت 

ملی افزایش می یابد.
او گفت: صندوق ملی مســکن در سال ۱۴۰۱ با 
هدف هم افزایی، تقویت توان حمایتی و تخصیص 
بهینه منابع مالی بخش مسکن و با کارکرد تجمیع 
و تخصیص منابع مالی تشکیل شده است. او یادآور 
شد: طی یک ماه گذشته منابع صندوق ملی مسکن 

رشد ۳۰۰ درصدی داشته است.
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علیرغم گذشــت بالغ بر ۹ ماه از طــرح موضوع 
واردات خودروهای کارکرده و همچنین گذشت 
حدود هفت ماه از صدور مجــوز با هدف تنظیم و 
ســاماندهی بازار خودرو، هنوز آیین نامه آن ابلاغ 
نشــده که رئیس اتحادیه فروشــندگان خودرو 
معتقد است: برخی نهادها در این زمینه همکاری 
نمی کنند، اما با اجرایی شــدن این طرح قیمت 
خودروهای مونتاژی و حتی داخلی تا سطح قیمت 

کارخانه کاهش پیدا می کند.
علی خســروانی در رابطه بــا واردات خودروهای 
کارکرده و اینکه آیین نامه آن هنوز ابلاغ نشــده و 
همین امر می تواند یکــی از دلایل افزایش قیمت 
خودرو در بازار باشــد، گفت: در اسفند ماه سال 
گذشته )فارغ از تعداد متقاضیان جدیدی که اخیرا 
در طرح عرضه خودروهای وارداتی ثبت نام کردند( 
۳۳ هزار نفر در ســامانه یکپارچــه خودروهای 
وارداتی ثبت نام کــرده بودند؛ که طی یکســال 
گذشته، تنها حدود ۴۰۰۰ خودرو وارداتی تحویل 

داده شده است.
نایب رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان 
خودرو تهــران ضمن اشــاره به اینکــه واردات 
خودروهای دست دوم )کارکرده( هنوز بلاتکلیف 
اســت، تصریح کرد: این طرح در مرداد ماه سال 
جاری توسط مجلس تصویب شد و شورای نگهبان 
و مجمع تشــخیص مصلحت نظام نیز آن را تایید 

کرده اندکه نشان می دهد این مصوبه، بدون اشکال 
است.

وی افزود: آیین نامه اجرایــی واردات خودرو زیر 
دست برخی مسئولان دولتی گیر کرده و متولیان 
، هنوز آن را ابلاغ نکرده انــد؛ بنابراین نتیجه این 
شده که امروز بازار خودرو دچار نوساناتی شده و 
خریدار، فروشنده و حتی صنف نمایشگاه داران نیز 

ناراضی هستند.
خســروانی ضمن تاکید بر اینکه بخشی از موانع 
واردات خودروهای کارکــرده به بانک مرکزی به 
بهانه مصرف ارز باز می گردد، گفت: این درحالیست 
که واردات خودروهای کارکرده، با منشا ارز خارجی 
قرار است انجام شــود؛ از سوی دیگر مگر در حال 
حاضر  که نرخ ارز صعودی شــده، واردات خودرو 
صورت گرفته اســت؟ به طور قطــع این مصوبه 
چنانچه از سوی معاون اول رئیس جمهوری ابلاغ 
شود، قیمت خودروهای مونتاژی و حتی داخلی 
تا سطح قیمت کارخانه کاهش پیدا می کند. این 
مقام صنفی در رابطه بــا چگونگی فرآیند واردات 
خودروهای دست دوم، اظهار کرد: با تصویب طرح 
واردات خودرو و صدور مجوز واردات، همه  افرادی 
که دارای کارت بازرگانی هستند، مجاز به واردات 

خواهند بود.
وی ادامــه داد: پــس از صــدور مجــوز واردات 
خودروهای کارکرده اگرچه، همه  مردم نمی توانند 

خــودرو وارد کنند، اما به دلیــل اینکه خودروی 
احتکار شــده در خانه ها وارد بازار می شــود، نه 
تنها قیمت ها می شــکند، بلکه دیگــر در زمان 
التهابات، نقدینگی وارد بازار خودرو نمی شــود؛ 
بلکه این نقدینگی، وارد بازار ســرمایه و ســایر 
 بخش های مولد می شود که به نفع اقتصاد کشور 

خواهد بود.
این مقام صنفی تاکید کرد: از جمله دلایل اینکه 
خودروهای وارداتی صفر وارد و عرضه نمی شود، 
این  اســت که دولت در حالی وعده واردات ۲۰۰ 
هزار خودرو تا پایــان ســال ۱۴۰۲ داده بود که 
تاکنون بخش کمی از این عدد وارد شــده است؛ 
چراکه بیشتر شــرکت هایی که قرار است خودرو 
وارد کنند، خود تولیدکننده یا مونتاژکار هستند 
و تمایلی ندارند با واردات خودرو قیمت ها بشکند؛ 

بنابراین  به نوعی تضاد منافع وجود دارد.
نایب رئیــس اتحادیه نمایشــگاه داران خودرو با 
تاکید بر اینکه واردات خودروهای دست دوم قرار 
بود با ارز خود واردکننده ها انجام شــود، تصریح 
کــرد: بنابراین هیچ نیازی به ارز دولتی نیســت؛ 
ضمن اینکــه اجرای این طرح کمــک می کند تا 
بخشــی از ارزی که هم اکنون در چرخه اقتصاد 
نیست، از طریق واردات خودرو به گردش درآید. از 
سوی دیگر صادرکنندگانی که مازاد ارز نسبت به 
تعهدات خود به بانک مرکزی دارند، می توانند در 

تهاتری با واردکنندگان در قالب واردات خودرو ارز 
را به کشور منتقل کنند.

خســروانی خاطرنشــان کرد: دولت نیز از طریق 
واردات خودروهای کارکرده، منافع مالی خواهد 
داشــت. ضمن اینکه با آزادســازی واردات، بازار 
خــودرو رقابتی خواهد شــد؛ اما اگــر این اتفاق 
نیفتد، بازهم قیمت خودرو بالاتر رفته و نقدینگی 
بیشتری در سال ۱۴۰۳ وارد بازار خودرو می شود. 
این درحالیســت که خودرو یک کالای مصرفی 
است و نباید مردم برای سود وارد این بازار شوند. 
فراموش نکنیم که هرچقدر فاصله قیمت کارخانه 

و بازار آزاد بیشتر شود، شرایط خوبی نخواهد بود.
نایب رئیس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو ضمن 
اشــاره به اقداماتی که اتحادیه طی ماه های اخیر 
دنبال کرده اســت، گفت: در حال حاضر دغدغه 
ما ایجاد تعادل در بازار اســت؛ چراکه تا زمانیکه 
نوسان قیمت زیاد است، فروشنده خودرو منصرف 
می شود و خریدار هم همواره از خرید جا مانده و با 
کسری پول مواجه می شود؛ از همین روی معامله 
در بازار شکل  نمی گیرد و فعالیت های صنفی نیز 
تحت تاثیر قرار می گیرد. بنابراین در جلسه ای که 
در اتحادیه با اعضا داشتیم به این نتیجه رسیدیم 
که موضع گیری خود را نسبت به عدم اجرای آیین 
نامه واردات خودروهای کارکرده و آســیب های 

ناشی از آن را مطرح کنیم.

مدیرعامل شــرکت بهینه ســازی مصرف ســوخت 
گفت:شــدت مصرف انرژی در ایران دو برابر میانگین 
جهانی است. به گزارش مهر، حسین آبنیکی مدیر عامل 
شرکت بهینه ســازی در نخستین نشست هم اندیشی 
مدیریت انرژی، حســاب و بازار بهینه سازی با اشاره به 
اینکه در تولید نفت و گاز امسال رکوردهای تازه ثبت شد، 
افزود: اهداف صادراتی نیز تا حد قابل توجهی محقق شد 
و در انتقال و توزیع گاز و فرآورده های نفتی نیز عملکرد 

مناسبی داشتیم.
وی ادامه داد: دشمن امسال توطئه های فراوانی کرد تا در 
این حوزه ناموفق باشیم و چالش های جدی ایجاد کند که 
از آن جمله می توان به هک سامانه بنزین و خرابکاری در 
خطوط سراسری گاز اشاره کرد اما دشمن به اهداف شوم 

خود نرسید.
مدیرعامل شرکت بهینه سازی مصرف سوخت تأکید کرد: 

با وجود همه موفقیت ها در صنعت نفت اما در مدیریت 
مصرف دچار چالش های اساسی بودیم و آنچنان که در 
تولید موفق بودیم در مهار مصرف موفق عمل نکردیم. 
آبنیکی اضافه کرد: مسابقه ای که در تولید و مصرف شکل 
گرفته است به نفع تولید نیست و مصرف به شدت افزایش 
می یابد. وی ادامه داد: شدت مصرف انرژی در ایران بسیار 
بالا و بیش از ۲ برابر میانگین جهانی است و برای تولید و 
خدمات بیش از ۲ برابر دنیا انرژی مصرف می کنیم و این 

شدت رو به افزایش است.
وی افــزود: برخی توجیه می کنند کــه تولید ناخالص 
داخلی پایین اســت و این موضوع شدت مصرف انرژی 
را افزایش می دهد، در حالی که در برنامه های کنونی نیز 
به کاهش شــدت مصرف انرژی در بخش های مختلف 
مانند ســاختمان، صنعت و حمل ونقل مصرف انرژی 

توجه ندارند.

مدیرعامل شرکت بهینه ســازی مصرف سوخت ادامه 
داد: به عنوان نمونه در صنعت خودرو بیشــتر برنامه ها 
متمرکز بر تیراژ تولید و قیمت است و به کاهش مصرف 
توجهی نمی شود و تمرکزی بر مدیریت مصرف انرژی 
وجود ندارد. آبنیکی با اشــاره به اینکه در سایر صنایع 
نیز شــرایط بر همین روال اســت، گفت: برای نمونه، 
در مناطق بســیار سردسیر کشــت های گلخانه ای را 
توســعه می دهیم تا امنیت غذایی ارتقا یابد اما کمتر 
 به ایــن توجه داریم کــه این موضوع امنیــت انرژی ر

ا دچار چالش می کند.
وی با بیان اینکه اگرچه تولید افزایــش یافته اما وضع 
مصرف انرژی نابسامان اســت، افزود: از همین رو برای 
آنکه در آینده در امنیت انرژی با چالش روبه رو نشــویم 
باید برای ناترازی انرژی کشــور فکری کند. مدیرعامل 
شرکت بهینه سازی مصرف ســوخت ادامه داد: امروز 

بهینه ســازی مصرف انرژی نه تنها یک انتخاب، بلکه 
ضرورتــی اجتناب ناپذیر اســت. آبنیکی بــا تأکید بر 
اینکه اقدام هایی در کشــور برای مهــار مصرف انرژی 
برنامه ریزی شــده است، گفت: پیشــنهاد برنامه ملی 
مدیریت مصرف انرژی را مطرح کردیم تا سهم هرکدام 
 از صنایــع در بخش هــای مختلف کاهــش مصرف 

مشخص باشد.
وی با اشاره به اینکه شدت مصرف انرژی در ایران دو برابر 
میانگین جهانی اســت، افزود: هم اکنون روزانه معادل 
۷ میلیون بشکه نفت خام انواع انرژی در کشور مصرف 
می شود و با کاهش ۵۰ درصدی و رسیدن به استاندارد 
شدت مصرف جهانی، می توانیم تا معادل ۳.۵ میلیون 
بشکه نفت خام کاهش مصرف انرژی داشته باشیم و از 
این مسیر ســالانه ۸۰ میلیارد دلار درآمد برای کشور 

ایجاد خواهد شد.

کاهش قیمت ها با تداوم واردات خودرو 

شدت مصرف انرژی دو برابر میانگین جهانی است

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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حمیدرضا رســتگار، رئیس اتاق اصناف و رئیس 
اتحادیه فروشــندگان آهن و فــولاد تهران گفت: 
بازار آهن و فولاد در سال جاری نسبت به سال   های 
گذشته، چندان بازار پررونقی نبود؛ با توجه به رکود 
بازار مسکن و ساخت و ساز، بازار آهن نیز در رکود 
عمیقی فرو رفت. تغییرات قیمت   هــا نیز در این 
بازار بسیار نامحسوس بود و این تغییر نامحسوس 

قیمت   ها نیز بیشتر ناشی از تورم کل بازار بود.
رئیس اتــاق اصناف با اشــاره به اینکه در ســند 
چشم   انداز سال ۱۴۰۴ رسیدن به تولید ۵۵ میلیون 
تن فولاد ترسیم شده بود  افزود: با نزدیک شدن به 
این چشم   انداز، شاهد نزدیک شدن به این ظرفیت 
هستیم، اما باید این موضوع را در نظر گرفت که برای 
فروش این میزان تولید هم باید بازار داخلی متقاضی 
بیشتری از این ظرفیت باشــد و هم بازار صادراتی 

کشور مهیای این صادرات باشد.
رئیس اتحادیه فروشــندگان آهن و فولاد تهران در 
خصوص بازار صادرات بیان کرد: در بازار صادرات نیز 
امسال با رشد چشمگیری نسبت به سال   های گذشته 
روبه رو نبوده   ایم، این در حالی اســت که کشورهای 
هدف صادراتی، به   ویژه کشــورهای همسایه مانند 
عراق که میزان بالایی از صادرات محصولات فولادی 
از جمله میلگرد و… را به خود اختصاص داده بود، در 
حال راه   اندازی واحدهای پایین   دستی فولاد برای خود 
است و با این اقدام میزان صادرات فولاد و محصولات 
پایین   دستی مانند تیرآهن و میلگرد روندی کاهشی 

به خود خواهد گرفت.
رســتگار ادامه داد: در زمینــه قیمت محصولات 
فولادی در بازار نیز بایــد اذعان کرد که هرچند در 
ماه   های پایانی سال به یکباره  با جهش   های قیمتی 
روبه رو شدیم که این افزایش قیمت   ها، این بازار را تا 
حدی به هیجان آورد، اما این هیجانات به نظر کاذب 
بود؛ چراکه این افزایش قیمت   ها به دلیل افزایش 
تقاضا در این بازار نبود، چراکه در ماه   های سال و در 
فصل زمستان شاهد افزایش ساخت و سازی در کشور 
نبوده   ایم که بتواند افزایش تقاضا را برای این بازار رقم 
بزند. البته پس از این جهش قیمت   ها، دیگر شاهد 
افزایش قیمت دیگری در بازار آهن و فولاد نبوده   ایم. 
در کل بازار سال جاری را برای فولاد و آهن باید سال 

رکود برشمرد که تقاضای چندانی نداشت.
رئیس اتحادیه فروشــندگان آهن و فولاد تهران 

اظهار کرد: با توجه به اینکــه فولاد جزو کالاهایی 
است که امکان دپوی آن وجود ندارد، بنابراین همه 
تولیدکنندگان و فروشندگان در این صنف معمولا 
ترجیح می   دهند کالای خود را در اولین فرصت به 
فروش برسانند، از این   رو برخلاف سایر کالاها که 
تولیدکنندگان و فروشندگان آنها ترجیح می   دهند 
کالای خود را در انبار نگه دارند تا به قیمت بالاتر به 
فروش برسانند، دپو کردن آن چندان معقول نیست. 
از این   رو انتظارت تورمی، تولیدکنندگان را مجبور 

به دپو نخواهد کرد.
رستگار با بیان اینکه برای خروج از رکود بازار، دولت 
باید برنامه   های عمرانی خود را راه   اندازی کند تاکید 
کرد: دولت با این طریق می تواند ســبب افزایش 
ساخت و ساز در کشور شود تا شاهد رونق و افزایش 
تقاضا در بازار باشــیم؛ نه اینکه قیمت   ها به دلیل 
افزایش تورم دچار هیجان شــده و بازار را به ظاهر 

گرم نگه دارند.
رئیس اتاق اصناف تهران با اشــاره به برنامه های 
دولت در ســال آینده گفت: ســال آینده، دولت 
برنامه   هایی را در راســتای ساخت و ساز بیشتر در 
نظر گرفته اســت، اگر دولت به این برنامه پایبند 
باشــد و بتواند برنامه   های خود را بــه پیش ببرد، 
می تواند بازار را به تحرک وادارد که از این طریق بازار 
فولاد نیز رونق بیشتری به خود خواهد دید. رئیس 
اتحادیه فروشــندگان آهن و فولاد تهران تصریح 
کرد: البته تولیدکنندگان در طول ســال جاری با 
انتظارات تورمی، تغییر قوانین در مورد مســائل 
داخلــی و صادراتی و نبود برنامه   ریزی مشــخص 
و محدودیت   های انــرژی از جمله بــرق و گاز در 
رنج بوده   اند، از این   رو می   طلبد که در ســال جدید 
دولت برنامه   هایی را پیــش   روی خود قرار دهد که 
دل   نگرانی   های این تولیدکنندگان و صادرکنندگان 

را به حداقل ممکن برساند.
رستگار در پایان تصریح کرد: همچنین دولت باید 
تمام همت خود را به کار گیرد که تمام بازارها را به 
سمت واقعی شدن سوق داده و اجازه بدهد که عرضه 
و تقاضای واقعی در این بازارها شکل بگیرد. همچنین 
محدودیت   های انرژی را بــرای تولیدکنندگان و 
صنعتگران به حداقل ممکن برســاند. در چنین 
شرایطی است که می توان به ســال آینده و رونق 

بازارها خوش   بین بود.

دبیر شــورایعالی مناطق آزاد تجــاری- صنعتی و ویژه 
اقتصادی گفت که برای ایجاد منطقه آزاد مشــترک با 
۲۱ کشور در حال مذاکره هستیم و با پنج کشور از جمله 

سوریه و عراق به نتیجه رسیده ایم.
»حجت الله عبدالملکی« مشاور رییس جمهور به موضوع 
منطقه آزاد مشــترک اشــاره کرد و افزود: ایران ایجاد 
منطقه آزاد مشترک با کشورهای دیگر را دنبال می کند، 
اما پیگیر منطقه آزاد مشترک ســه جانبه نیز است که 
کشورهای طرف مذاکره، عراق و ســوریه هستند. وی 
تاکید کرد: جهش سرمایه گذاری از طریق ایجاد منطقه 
آزاد سه جانبه بین ایران، ســوریه و عراق اتفاق می افتد 
و در موضوع اقتصاد بین الملل ایــن موضوع را پیگیری 

می کنیم.
عبدالملکی با بیان اینکه اکنون با ۲۱ کشور جهان در حال 
مذاکره برای ایجاد منطقه آزاد مشترک هستیم، گفت: 

تاکنون با پنج کشور به مرحله امضای سند رسیده ایم که 
این سند یا در قالب تفاهم نامه است و یا در متن مصوبات 
کمیسیون مشترک آورده شده اســت. به گفته وی، با 
کشورهای عراق و ســوریه به منظور ایجاد منطقه آزاد 
مشــترک صحبت کردیم و طرف هــای مذاکره کننده 
موافقت خود را در ایــن زمینه اعلام کردنــد و منتظر 

نشست سه جانبه هستیم.
دبیــر شــورایعالی مناطــق آزاد تجــاری- صنعتی و 
ویژه اقتصادی افــزود: نقطه ای که به ایــن منظور مد 
نظر اســت، جزو آخرین بخش هایی اســت که از دست 
داعش خلاص شد اما اکنون امنیت در آن برقرار است و 
ترانزیت به صورت روان انجام می شود. وی تصریح کرد: 
ایجاد منطقه آزاد مشــترک به نفع ســه کشور خواهد 
 بود و دسترســی ایران را به منطقه مدیترانه را بســیار 

آسان می کند.

تهران- ایرنا- مدیرعامل صندوق بیمه اجتماعی کشــاورزان، 
روستاییان و عشایر کشــور گفت که از زمان اســتقرار دولت 
سیزدهم، سرمایه این صندوق ۷۸ درصد رشد داشته است که 
در ۲ تا سه سال آینده معادل ۱۶ برابر سال های گذشته می شود. 
»بیت اله برقراری« در همایش بنگاه های اقتصادی برتر و بهره ور 
زیرمجموعه صندوق های بازنشستگی تابعه وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی افزود: بالابردن روابط بین مدیر و کارکنان، اصلاح 
مشــکلات محیطی و افزایش خلاقیت از جمله عوامل موثر بر 

بهره وری است.
وی با تاکید بر اینکه با شعار هیچ چیزی تحقق پیدا نمی کندو 
باید برنامه راهبردی داشــت، بیان داشت: تنها راه برون رفت از 
مسائل و مشکلات، برنامه راهبردی مبتنی بر علم است؛ فرض 
کنید یک کشتی بدون قطب نما در حال حرکت است، مشخص 
است که این کشتی به ساحل نمی رسد و بهره وری دقیقا شبیه 
قطب نما در دریا عمل می کند. مدیرعامل صندوق روستاییان 

و عشایر اظهار داشت: در صندوق توســعه روستایی بر اساس 
اسناد بالادستی، گســترش چتر تامین بیمه و سرمایه گذاری 

دنبال می شود.
وی خاطرنشــان کرد: یکی از مشــکلات و چالش هایی که در 
کشور مطرح است، به صندوق های بازنشستگی مربوط می شود 
و یکی از وظایف صندوق ها ســرمایه گذاری اســت تا بتواند به 
تعهدات خــود عمل کند. برقــراری ادامــه داد: همه تحرکات 
صندوق توسعه روستایی مبتنی بر تعهدات بیمه ای است. نقشه 
اســتراتژیک صندوق توسعه روستایی رشــد ارزش دارایی ها، 
 افزایش حجم سرمایه گذاری و سبد ســهام است که منجر به 

موفقیت می شود.
وی گفت: خرید و فروش به موقع سهم،  اقدام به موقع و مسائلی 
از این دست منجر به بهره وری و رشــد دارایی صندوق توسعه 
روستایی شــد. مدیرعامل صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، 
روستاییان و عشایر کشور تاکید کرد: ۴۵ اقدام در دهه فجر در 

صندوق به انجام رســید که بخش عمده آن برای نخستین بار 
انجام می شد. یکی از آن ها جذب عضو جدید بود که توانستیم 

۸۰۰ هزار جذب در بیمه اختیاری داشته باشیم.
برقراری اضافه کــرد: صندوق بیمــه اجتماعی کشــاورزان، 
روســتاییان و عشــایر با جذب عضو، تزریق پول های خرد به 
اقتصاد کشور را رقم زد که این کار به کاهش تورم منجر می شود. 
در گام بعدی این صندوق از محل پول های مردم همراه با سهم 
۲ برابری که دولت پرداخت می کند، در مســیر سرمایه گذاری 

قدم برمی دارد.
وی گفت:  اصلاح ساختار و افزایش سرمایه باعث شد سود این 
شرکت نسبت به سال گذشته افزایش یابد. مدیرعامل صندوق 
روستاییان و عشایر خاطرنشان کرد: بهره وری دارای مصادیقی 
اســت که با انجام آن ها می توان این شــاخص را افزایش داد. 
معتقدیم که در حوزه سرمایه گذاری باید مبتنی با سیاست های 

دولت حرکت و از تجربیات گذشته استفاده کرد.

وزیر انرژی ازبکســتان گفت: ارزش تبــادلات تجاری ایران و ازبکســتان به 
۵۰۰ میلیون دلار رســیده و این وظیفه بر ما محول شده است که این رقم را 
تا یک میلیارد دلار افزایش دهیم. به ایــران آمدیم تا ببینیم در این زمینه چه 

تصمیماتی می توان گرفت.
جورابیک میرزا محمداف، وزیر انرژی ازبکستان در حاشیه نشستی که با اعضای 
اتاق مشترک بازرگانی ایران و ازبکستان داشت، از تصمیم این کشور برای توسعه 
همکاری های صنعتی و تجاری گفت و توضیح داد: نشســت ما با اعضای اتاق 

مشترک بازرگانی ایران و ازبکســتان در تهران در راستای اجرای تصمیمات 
مسئولان کشور ازبکســتان صورت گرفت. وی افزود: این نشست یک رویداد 
تاریخی میان جمهوری اسلامی ایران و ازبکستان است و در ادامه مباحثی انجام 

شده که در سفر آقای رئیسی به جمهوری ازبکستان مطرح شد.
وزیر انرژی ازبکســتان اظهار کرد: ارزش تبادلات تجاری ایران و ازبکستان به 
۵۰۰ میلیون دلار رســیده و این وظیفه بر ما محول شده است که این رقم را 
تا یک میلیارد دلار افزایش دهیم. به ایــران آمدیم تا ببینیم در این زمینه چه 

تصمیماتی می توان گرفت. محمداف خاطرنشان کرد: تجربیات و فناوری هایی 
که ایران در اختیار دارد و تبادل بیشــتر کالا میان دو کشور در این سفر مورد 
نظر ما هست. ایران و ازبکستان تولیدکننده مواد اولیه هستند و می خواهیم با 

همکاری با ایران تولیدات خود را رشد دهیم. 
وی ادامه داد: در سه روزی که در ایران هستیم شــرکت های ایرانی و مسائل 
مربوط به ایران را بررســی می کنیم. به نظر ما بســتر همکاری آماده است و 

می توانیم با ایران همکاری داشته باشیم.

وزیر انرژی ازبکستان درباره دلایل انتخاب ایران توضیح داد: ایران و ازبکستان 
ریشه های تاریخی مشــترک دارند و فرهنگ، آداب، رسوم و مذهب دو کشور 
نیز مشترک اســت، به این دلایل ایران را انتخاب کردیم. محمداف گفت: ما 
همچنین ظرفیت ایران را بــرای ارتقای خطوط حمل و نقل بین دو کشــور 
بررسی می کنیم و بر همین اســاس از همه شــرکت های ازبکستانی در این 
 ســفر دعوت کردیم و از شــرکت های ایرانی هم می خواهیم تــا زمینه های 

همکاری را بررسی کنند.

مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایــران گفت: گاز 
طبیعی نقــش مهــم و اساســی دارد و بیش 
از ۷۰ درصد ســبد انرژی را بــه خود اختصاص 
داده اســت. مجید چگنی با اشــاره به اینکه در 
دومین سال تأسیس خانه گاز قرار داریم گفت: 
گاز طبیعی نقــش مهم و اساســی دارد و بیش 
 از ۷۰ درصد ســبد انرژی را بــه خود اختصاص 

داده است.
به گفته ایــن مقام مســئول امســال با تلاش 
همکاران میزان گاز تحویل بــه صنایع افزایش 
داشــته و بیش از ۱۴ درصد بوده و صنایع عمده 
۷.۲ بوده سیمان ۹.۶ و فولاد ۹.۱ بوده است که 
موجب شده این ســوخت پاک باشد و آلودگی 
هوای کمتری باشد. وی خاطر نشان کرد: خانه 
گاز که با همفکری عزیزان تأسیس شد اقدامات 
خوبی در آن شــکل گرفت در حوزه تحلیل بازار 
آینده پژوهی بهینه ســازی و توسعه و نو آوری و 

کسب و کار انجام گرفته است.
چگنی اضافه کــرد: این عزیزان بــا بهره گیری 
از موسســاتی که در حوزه انرژی قــرار دارند با 
جــذب نخبگان در ایــن حوزه و خــرد جمعی 

نوید بخش آینده روشــنی در آینــده نزدیک 
هستیم ســرعت رســیدن به این اهداف بسیار 
بالا بوده اســت و گزارش های خوبی را ارائه که 
 مورد اســتفاده بخش های مختلف جامعه قرار

 گرفته است.
وی ادامه داد: امیدوارم همانطور که پیش می رویم 
دستاوردهای قوی تمامی مراکز علمی از آن بهره 
مند شــوند. مدیر عامل شــرکت ملی گاز ایران 
اضافه کرد: گاز در کشــور مــا جایگزینی ندارد 
و چرخ اقتصاد به آن وابســته است به خصوص 
در بخش های مولــد و این گســتردگی نیاز به 

سرمایه گذاری در تمامی بخش ها دارد.
وی ادامــه داد: پذیــرش گواهــی صرفه جویی 
در بورس اقدام مناســب و زیر ســاختی در این 
زمینه بود. به گفته چگنی علی رغم تولید گازی 
که وجود دارد مصرف انرژی بی رویه اســت در 
روزهای اخیر ۸۵۰ میلیون متر مکعب به شبکه 
توزیع تزریق شد. وی ادامه داد: جایگاه مناسبی 
برای تولید گاز در جهان داریم که به همان میزان 
مصرف هم داریم اما بهترین راه بهینه ســازی 

است.

حجت محمدی کمســرخ، رئیس اتحادیه قالیشویان تهران با بیان 
اینکه در سال گذشته حداقل ۲۰ واحد ما تعطیل شد، گفت: اوضاع 
بازار کار قالیشویان در بهمن ماه امسال نسبت به سال گذشته حدود 

3۰ درصد افت کرد. 
رئیس اتحادیه قالی شــویان تهــران درخصوص وضعیــت بازار و 
درآمد قالی شویان گفت: درآمد و اوضاع بازار قالی شویان در بهمن 
ماه امســال نسبت به ســال گذشــته حدود 3۰ درصد افت کرد و 
از علل آن می توان بــه تورم، وضعیت اقتصادی مــردم و گرانی ها 
 اشاره کرد که ایام تعطیلات در اســفند ماه این وضعیت را تشدید 

کرده است.
رئیس اتحادیــه قالیشــویان تهران درخصوص مشــکلات صنف 
قالی شــویان گفت: صنف ما مشــکلات زیــادی دارند. در ســال 
گذشــته حداقل ۲۰ واحد ما تعطیل شــد و دلیل آن هم شــرایط 
 اقتصــادی و قیمت هایی اســت کــه بــرای قالیشــویان صرفه

 اقتصادی ندارد.
وی افزود: در حال حاضر هزینه قالی شــویان نــه تنها جبران نمی 
شود، بلکه برخی هزینه های اضافه هم مانند مالیات افزوده شده که 
صنف قالیشویان را متضرر کرده است، اما باید مالیات بپردازند. آن 
هم مالیات بر درآمدی که در اصل درآمد و سودی برای آنها نداشته 
است و پرداخت مالیات در این شرایط به معنی ضرر کردن است. به 
همین دلیل بسیاری از اعضای صنف ما ترجیح می دهند به فعالیت 

خود پایان دهند و یا به کار دیگری رو آورند که حداقل بتوانند زندگی 
خود را بگذرانند.

وی در پاســخ به این ســوال که دولت در این شــرایط چه کمکی 
می تواند بــه صنف قالی شــویان کند؟ گفت: دولت مــی تواند در 
ضرایب مالیاتی به فکر قالی شــویان باشــد. همچنیــن می تواند 
مواد اولیه در اختیار قالی شــویان قرار دهد و با آپشــن هایی مثل 
 وام، به قالیشــویان کمک کند کــه کارگاه های خود را تاســیس

 و راه اندازی کنند.
محمدی کمسرخ درباره میزان افزایش قیمت خدمات قالی شویی 
در سال ۱۴۰۲، گفت: باتوجه به تورم ۵۰ درصدی در کشور، قیمت 
ها حداقل ۵۰ درصد باید افزایش پیدا مــی کرد، اما میزان افزایش 
قیمت را 3۲ درصد اعلام کردند و این اعلام قیمت قبل از این بود که 
قیمت دلار افزایش پیدا کند. بنابراین افزایش قیمت 3۲ درصدی 
کمتر از تورم اســت و در حالت عادی که ســودی برای قالیشویان 
نداشت و حالا این تصمیم باعث شده است که واحدهای صنفی به 
زور خود را حفظ کنند. زیرا اغلب آنها به مدت طولانی در این صنف 
 مشغول هستند و به اجبار با شرایط می سازند تا در آینده چه پیش 

خواهد آمد.
وی درخصــوص نحــوه رســیدگی به شــکایت و عــدم رضایت 
مردم از خدمات قالی شــویان گفت: ســایت اتحادیه بسیار فعال 
اســت و مردم مشــکلات، شــکایات و نارضایتی های خود را می 

توانند بــا مراجعه بــه آدرس ســایت اتحادیه صنف قالیشــویان 
 تهران مطــرح کننــد و کمتــر از ۲۴ ســاعت به آن رســیدگی 

خواهد شد.
محمدی کمســرخ افزود: حتی مردم می توانند انتخاب قالیشویی 
را در ســایت انجــام دهنــد و آن را در فضای مجازی جســتجو 
نکنند. اگر نام قالیشــویی را می دانند اما به دنبال شماره تلفن آن 
هستند، از ســایت اتحادیه اســتعلام بگیرند. وی با تاکید بر اینکه 
قالی شویی های مجاز را در ســایت اتحادیه جستجو کنید، گفت: 
اگر قالیشویی انتخاب شده مجاز باشــد، در این صورت می توانیم 
پیگیری کنیم اما اگر قالیشــویی مجاز نباشــد ما قادر به پیگیری 
 نیستیم. و اینکه در سایت شکایت را ثبت کند و کمتر از ۴۸ ساعت 

رسیدگی می شود.
رئیس اتحادیه قالی شــویان تهــران در آخر درخصوص مشــکل 
اصلی قالی شــویان گفت: مشــکل اصلی ما، فعالیت قالیشــویان 
غیرمجاز اســت. آگاهی مردم مــی تواند این مشــکل را حل کند. 
قالیشــویان غیرمجاز وضعیت کار و بــازار قالیشــویان مجاز را از 
بین برده اســت. از سوی دیگر مردم نگران هســتند که قالیشویی 
که انتخاب کــرده انــد آیا بــه درســتی کار خــود را انجام می 
دهد یا نه. این در حالی اســت که مســئولان ذیربط مــی توانند 
 بــا قطع کــردن تلفن هــای ایــن واحدها به بــازار قالیشــویان 

کمک کنند.

عضو هیئت مدیره اتحادیه 
تولید و صادرات پوشاک از 
توقف طرح مقابله با قاچاق 
پوشاک در ســطح عرضه 
خبر داد. مجید افتخاری در 
گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: طرح مقابله با قاچاق 
پوشاک در ســطح عرضه فقط دو هفته به صورت 
مقطعی انجام شد و در نهایت با فشارهای برخی از 

اتحادیه ها در آستانه شب عید متوقف شد.
وی با بیان اینکه صنعت پوشــاک رها شــده و این 
صنعت با همه ظرفیت در اختیار افرادی قرار گرفته 
که توانایی و شناخت درست ندارند، تصریح کرد: در 
حال حاضر شاهد هستیم ترک ها برنامه ریزی شده 
و منســجم در حال ورود به بازار ایران هستند. در 
شرایطی که واردات ممنوع است برخی از برندهای 
ترک فروشگاه های وسیع در کشور گرفته اند. اینکه 
چگونه مجوز گرفته اند بحث پیچیده ای اســت اما 
معمولا ادعــا می کنند که کالای خــود را در ایران 

تولید می کنند.

افتخاری ادامه داد: اخیراً یک پلتفرم ترکیه ای ادعا 
کرده بود که یک میلیارد دلار در بازار ایران فروش 
داشــته و بررسی ها نشــان می دهد که این پلتفرم 
اینماد و مجوزهای فعالیت رسمی در داخل کشور را 
هم دارد و با درگاه بانکی رسمی فعالیت غیرقانونی 
قاچاق داشته اســت. در نهایت هم  به خاطر مسئله 
عفاف و حجــاب با این پلتفرم برخورد شــد و نه به 
دلایل اقتصادی. البته این پلتفــرم فقط چند روز 
مســدود بوده و در حال حاضر باز شــده و دوباره 

مشغول فعالیت است.
گفتنی است؛ هفته دوم بهمن ماه عضو هیئت مدیره 
اتحادیه تولید و صادرات پوشاک گفته بود که طرح 
مقابله با قاچاق پوشاک در سطح عرضه بعد از چهار 
سال توقف از 3۰ دی ماه آغاز شده، اما برخی تشکل ها 
که برخی از اعضای آنها فروشنده قاچاق هستند تحت 
این عنوان که مارک ایرانی در بازار نیســت یا اینکه 
امنیت بهــم می ریزد به دنبال توقــف اجرای طرح 
هســتند. اعضای اتحادیه تولید و صادرات پوشاک 
ایران نیز با ارســال نامه  ای به فرمانده فراجا، ضمن 
تشکر از توجه پلیس به مسئله قاچاق کالا، خواستار 
برخورد مســتمر، مؤثر و مستقیم با پوشاک قاچاق 

در سطح عرضه و بازار شــب عید شدند. به گزارش 
تســنیم، برخی تولیدکنندگان پوشــاک با ارسال 
نامه ای خطاب به فرماندهی انتظامی کشور، خواستار 
برخورد قاطعانه با عرضه کنندگان پوشــاک قاچاق 
شدند، در متن این نامه آمده اســت: »از توجهات 
ویژه و پیگیری های مجدانه حضرت عالی بابت مقابله 
با قاچاق پوشاک، به ویژه در ســطح عرضه تشکر و 
قدردانی می نماییم. همان طور که مستحضرید قاچاق 
پوشاک طی سال های گذشته بسیار گسترش یافته و 
بازار تولیدکنندگان داخلی را به شدت محدود نموده 
است و باتوجه به ماهیت استوک و گاهی دست دوم 
آن علاوه بر قریب مصرف کنندگان سلامتی ایشان را 

نیز به مخاطره انداخته است.«
در ادامه نامه با اشــاره به ضرورت برخورد در سطح 
عرضه به این مسئله اشاره شده که »باتوجه به اینکه 
برخوردهای اخیر در سطح عرضه صرفاً با برندهای 
محرز پوشاک قاچاق که از ســال ۹۶ اجازه فعالیت 
در کشور نداشته اند صورت گرفته لذا این برخوردها 
باتوجه به شناســایی های صورت گرفته هیچ گونه 

نگرانی را در سطح عرضه ایجاد نمی نماید.«
تولیدکنندگان پوشاک با درخواست از سردار رادان 

به عنوان فرمانده یکی از دستگاه های متولی مبارزه با 
قاچاق گفته اند: »مقابله با قاچاق پوشاک و منسوجات 
می بایســت به صورت جهادی از مبادی ورودی تا 
ســطح عرضه فیزیکی و مجازی به صورت مستمر 
مؤثر و مستقیم صورت پذیرد که این مهم بارها در 
فرمایشات مقام معظم رهبری تأکید گردیده است. 
اقدامات صورت گرفته بایــد در عمل نیز ملموس و 
قابل مشاهده باشد. این مهم وقتی حاصل می گردد 
که آمار ارائه شده مبتنی بر میزان احکام قطعی جرم 
از سوی قوه قضاییه با میزان معدوم نمودن کالاهای 

مورد تخلف باشد.«
کارشناسان و فعالان صنعت پوشاک می گویند ۹۹ 
درصد از پوشاک خارجی که در بازار بوده، به صورت 
قاچاق وارد می شود و ادامه این روند می تواند چراغ 
صنعت پوشاک را خاموش نه اما نیم سوز کند؛ اتفاقی 
که در آینده می تواند صنعت پوشاک تولید داخل را 

از پای درآورد.
روزهای پایانی سال تب خرید پوشاک نو بالا می رود 
و خیلی از خانواده ها بعد از گرفتن عیدی آخر سال 
راهی بازار می شــوند تا برای سال جدید پوشاک نو 
بخرند. در این میان باز هم بحث پوشــاک قاچاق و 
برخورد با این پدیــده در رأس اخبار قرار می گیرد. 
امید اســت دســتگاه  های متولی برخورد با قاچاق 
از جمله نیــروی انتظامی در راســتای حمایت از 
تولید ملی و تقویت اقتصاد کشــور در مسیر مبارزه 
 عملی با عرضه پوشــاک قاچاق در ســطح عرضه 

اقدام نمایند.

News kasbokar@gmail.com

برندهای خارجی فروشگاه های وسیع در کشور دارند

تشدید برخورد با قاچاق پوشاک 

تجارتایران-ازبکستاندوبرابرمیشود
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شرکت تراشه ســازی انویدیا با ســبقت گرفتن از 
آرامکوی ســعودی، ســومین شــرکت ســهامی 
عــام ارزشــمند جهــان شــد. ارزش انویدیا در 
پایان معامــات روز جمعــه، ۲.۰۶ تریلیون دلار 
بود و برای نخســتین بــار، در بــالای ۲ تریلیون 
دلار بسته شــد. این شــرکت اکنون پس از اپل و 
مایکروسافت، در رتبه سوم ارزشمندترین شرکت 
جهــان قــرار دارد. در این بیــن، آمــار بلومبرگ 
 نشــان داد ارزش آرامکــو بــه ۲.۰۳ تریلیــون 

دلار نزول کرد.
ســهام انویدیا  در پی رشــد انفجــاری درآمد این 
شرکت که خوش بینی وال اســتریت به پتانسیل 
هوش مصنوعی در متحول کــردن صنعت فناوری 
را تائید کرد، جهش خیره کننده ای داشــته است. 
این شــرکت بازار تراشــه های گرافیکــی طراحی 
شــده برای وظایف رایانــه ای پیچیده مــورد نیاز 
 بــرای اپلیکیشــن های هوش مصنوعــی را تحت 

سلطه دارد.
صعود ارزش ســهام انویدیا در سال میادی جاری 
بی وقفه بوده و ســهام این شرکت، حدود ۶۶ درصد 
رشــد کرده و ۸۳۴ میلیارد دلار به ارزش آن افزوده 
است. سهام این شرکت در معامات پیش از گشایش 
بازار آمریــکا در روز دوشــنبه، حداکثر ۱.۸ درصد 

صعود کرد.
بر اساس گزارش بلومبرگ، در این بین، سهام آرامکو 
امسال بیش از ۵ درصد کاهش یافته است. تولید این 
شــرکت نفتی دولتی در نتیجه کاهش تولید اوپک 
پاس، کمتر شده و قیمت سهام این شرکت را تحت 

تاثیر قرار داده است.

انویدیا سومین شرکت 
ارزشمند جهان شد

فناوری و 
اطلاعات

پنج پیام رسان ایرانی به یکدیگر متصل شدند
مدیرکل پایش، ممیزی و نظارت سازمان فناوری اطاعات گفت: با اتصال سروش 
پاس به طرح اتصال متقابل، بیش از ۵۰ میلیون کاربر در دســترس مردم قرار 
می گیرند. به این مفهوم که هر کاربر با داشتن یک پیام رسان ایرانی، می تواند به 

جامعه گسترده ای از کاربران دسترسی پیدا کند.
به گزارش ســازمان فناوری اطاعات ایران، مهدی مظفری از اتصال پیام رسان 
سروش پاس به طرح اتصال متقابل پیام رسان ها خبر داد و اظهار داشت: از این 
پس سروش پاس نیز دارای امکان اتصال متقابل )MXB( به سایر پیام رسان های 

ایرانی است.
وی افزود: چندی پیش و طی اقدامی که برای نخســتین در دنیا صورت گرفت، 
چهار پیام رسان ایتا، بله، گپ و آی گپ برای تبادل پیام و فایل صوتی و تصویری 
به یکدیگر متصل شدند. پس از انجام تست فنی موفق، پیام رسان سروش پاس 
نیز از این پس قادر است به چهار پیام رسان دیگر بپیوندد؛ به طوری که کاربران با 
نصب یکی از پیام رسان ها، قادر به برقراری ارتباط با کاربرانِ دارای پیام رسان های 

دیگر شدند.
مدیرکل پایش، ممیزی و نظارت در خصوص وضعیت آماری پیام رسان ها گفت: با 
اتصال سروش پاس به طرح اتصال متقابل، بیش از ۵۰ میلیون کاربر در دسترس 
مردم قرار می گیرند. به این مفهوم که هر کاربر با داشــتن یک پیام رسان ایرانی، 
می تواند به جامعه گسترده ای از کاربران دسترسی پیدا کند. به گفته وی، بیش از 
۲ میلیون و ۲۰۰ هزار کاربر از امکان MXB استفاده می کنند که با ورود سروش 

پاس، این تعداد به بیش از ۲.۵ میلیون نفر افزایش پیدا خواهد کرد.
مظفری در خصوص وضعیت فازهای آینده طرح اتصال متقابل پیام رسان ها، بیان 
کرد: در فاز دوم، امکان ایجاد کانال و گروه مشترک میان پیام رسان ها فراهم خواهد 
شد. در همین راستا، سازمان فناوری اطاعات ایران زیرساخت فنی ایجاد کانال 
مشترک را برای پیام رسان ها ایجاد کرده است و مشغول پیاده سازی آن هستند تا 

در زمان مناسب، مورد بهره برداری قرار بگیرد.
بر اساس این گزارش، اتصال متقابل پیام رســان های ایرانی یا طرحی که از آن با 
عنوان اینترکانکشن یاد می شود، اقدامی است که توسط وزارت ارتباطات و فناوری 
اطاعات با هدف وصل شدن پیام رسان های داخلی به یکدیگر راه اندازی شده است. 
استفاده از این امکان بسیار ساده است. تنها کافی است، کاربران به منوی تنظیمات 
پیام رسان مراجعه کنند. سپس از طریق حریم خصوصی و امنیت، گزینه اتصال به 

سایر پیام رسان ها را فعال کنند.

برقراری بیش از ۹۹ درصد ارتباطات روستایی در روز انتخابات
مشاور وزیر در توسعه ارتباطات و فناوری اطاعات در مناطق روستایی گفت: ما 
مشکل جدی در حوزه روستایی نداشتیم و براساس آماری که وزارت کشور داده 

است بیش از ۹۹ درصد ارتباطات ما برقرار بوده است.
دوازدهمین انتخابات مجلس شورای اسامی و ششمین  دوره مجلس خبرگان 
رهبری ۱۱ اسفند ماه برگزار شــد و به گفته مسئولان ارتباطات در روز انتخابات 
کاما برقرار بوده و به شکل پایدار آرا در شعب از مردم اخذ می شد چراکه در چند 
ماه گذشته در بخش های گوناگون وزارت ارتباطات با کار جهادی اقدامات مهم 

انجام شده، حتی در دورترین نقاط کشور هم امکان اخذ رأی فراهم شده است.
در واقع بیش از ۲۰۰ نفر از متخصصان حوزه ارتباطات در وزارت کشور برای ایجاد 
پایداری سامانه های انتخابات، به صورت شبانه روزی در حال تاش بودند و وزیر 
ارتباطات و فناوری اطاعات و رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 
هم با حضور در اتاق وضعیت ســتاد انتخابات در وزارت کشور بر پایداری شبکه 
ارتباطی کشــور نظارت کردند موضوعی که مشــاور وزیر در توسعه ارتباطات و 

فناوری اطاعات در مناطق روستایی هم به آن اشاره کرده است.
ایرج روحی- مشــاور وزیر در توســعه ارتباطات و فنــاوری اطاعات در مناطق 
روســتایی و مجری طرح خدمات عمومی اجباری- در گفت و گو با ایسنا درباره 
وضعیت ارتباطات در مناطق روســتایی در روز برگزاری انتخابات اظهار کرد: ما 
در بحث انتخابات با توجه به اینکه احراز هویت به صورت برخط بود و برای اینکه 
اولین بار که درکشور انجام می شــد لازم بود حتی یک ارتباطات چند دسترس 
هم برقرار شود. وی افزود: خوشبختانه با اقداماتی که در چند سال گذشته انجام 
شد، بیش از ۹۵ درصد روستاها به شبکه پرظرفیت متصل اند. در واقع ۹۵ درصد 
روستاها از نسل چهارم اینترنت )۴G( برخوردار هستند و ۹۹ درصد هم پوشش 
نسل دو را  دارند و این دو عامل باعث شد که از طریق  شبکه ملی یا از طریق نسل 
دو و از طریق کد ussd بحث احراز هویت انجام شــود. روحی در ادامه گفت: به 
صورت کلی در حوزه روستایی به جز مناطقی از اســتان سیستان و بلوچستان 
آن هم به دلیل سیل رخ داده، ما مشکلی نداشــتیم و آمار وزارت کشور هم تایید 
می کند بیش از ۹۹ درصد ارتباطات در روز انتخابات برقرار بوده است.  مشاور وزیر 
ارتباطات در توســعه ارتباطات و فناوری اطاعات در مناطق روستایی در پایان 
تأکید کرد: در تاش هســتیم در چند ماه آینده ۹۹ درصد را هم به نزدیک ۱۰۰ 
درصد برسانیم. این موضوع امیدآفرین است که توانســتیم فاز اول الکترونیکی 
کردن رأی دهی که همان احراز هویت آناین اســت را انجام دهیم و ان شاءالله 
 در فازهای بعدی وزارت کشور برنامه دقیق دارد بخش های دیگری از رأی گیری 

هم الکترونیک شود.

انعقاد ۱۷۰۰ میلیارد تومان قرارداد در ۴۱ رویداد تبادل فناورانه
معاون صندوق نوآوری و شــکوفایی گفت: تاکنون در ۴۱ رویداد تبادل فناورانه، 
درمجموع ۵ هزار میلیارد تومان تفاهم نامه به امضا رسیده که از این میزان ۱۷۰۰ 

میلیارد تومان آن تبدیل به قرارداد شده است.
دکتر ســیاوش ملکی فر در رویداد تبادل فناوری در صنعت دریایی که در محل 
صندوق نوآوری و شــکوفایی برگزار شــد، صندوق نوآوری را یک نهاد عمومی 
هیات امنایی تحت نظر رئیس جمهور عنوان کرد و گفت: با گذشــت ۱۰ سال از 
اجرای قانون حمایت از شرکت های دانش بنیان امروز ما صاحب ۱۰ هزار شرکت 
دانش بنیان هســتیم که عمده آنها در حوزه برق، الکترونیک و فناوری اطاعات 
فعال هستند. ملکی فر حجم فروش این شــرکت ها را تا پایان سال گذشته، ۴۳۵ 
میلیارد تومان اعام کرد و گفت: در این شرکت ها ۳۰۰ هزار اشتغال ایجاد شده که 

عمده آنها از میان دانش آموختگان دانشگاه ها هستند.
معاون توسعه صندوق نوآوری و شــکوفایی با بیان این مطلب که در این صندوق 
۷۹ خدمت در حوزه های تسهیات، ضمانت نامه، سرمایه گذاری و توانمندسازی 
ارائه می شود، افزود: در حوزه سرمایه گذاری ۷ مدل خدمات، در حوزه ضمانت نامه 
۷ مدل و در حوزه تسهیات ۲۰ مدل خدمت به شــرکت های دانش بنیان ارائه 

می شود.
ملکی فر ضمن تاکید بر اینکه حمایت و پشتیبانی از تحقق سهم ۷ درصدی اقتصاد 
دانش بنیان از GDP از اهداف راهبردی صندوق به شمار می رود،گفت: تحقق ۵۰۰ 
هزار شغل در راستای تحقق همین راهبرد بوده است. از طرفی برگزاری رویدادهای 
فناورانه را در دســتور کار قرار دادیم و تاکنون در ۴۱ رویــداد تبادل فناوری، در 
مجموع ۵ هزار میلیارد تومان تفاهم نامه به امضا رســیده که از این میزان ۱۷۰۰ 
میلیارد تومان آن تبدیل به قرارداد شده است. این قراردادها در حوزه هایی چون 

فولاد، صنایع معدنی و شهری بوده است.
ملکی فر با اشاره به برگزاری چهل و دومین رویداد صندوق در حوزه صنایع دریایی 
گفت: در رویداد امروز، ۲۷ شرکت دانش بنیان، ۹ شرکت فناور و یک شتابدهنده 

تخصصی در حوزه صنایع دریایی حضور دارند.

اخبار

رئیس صنــدوق نــوآوری و 
شــکوفایی اعــام کــرد: در 
کمیســیون دولــت موضوع 
مالیات مطرح و مصوب شد در 
صورتی که شرکت های بزرگ 
با مشارکت صندوق نوآوری و شــکوفایی در طرح های 
دانش بنیان ســرمایه گذاری کنند، مشــمول معافیت 

مالیاتی می شوند.
دکتر محمدصادق خیاطیان در رویداد تبادل فناوری در 
صنعت دریایی با اشاره به اجرایی نشدن برخی از قوانین، 
اظهار کرد: با تصویــب قانون حمایت از شــرکت های 
دانش بنیان، اجرایی شــدن آن با تاخیر مواجه شد که 
ما برای اجرایی شــدن آن اقدام به اعطای اولین تاییدیه 
دانش بنیان برای یکی از این شرکت ها کردیم و این اقدام 
زمینه ای را برای تدوین آیین نامه و اساسنامه این قانون 
فراهم کرد؛ از این رو می تــوان با راهکارها و ترفندهایی 

قوانین را اجرا کرد.
وی ادامه داد: توســعه فناوری در همه کشــور از جمله 
ایران از صنایع دفاعی شروع می شود و آمریکا مهد این 
رویکرد است که ابتدا حوزه دفاعی را تقویت کرد و سرریز 
فناوری های این حوزه به سایر حوزه های صنعتی تسری 
یافت. خیاطیان با بیان اینکه در کشور بر اساس اولویت ها 

و نیازها اقدام به توســعه فناوری شد، ادامه داد: رویکرد 
جدید صنعت دفاعی موجب شــد تا فناوری های تولید 
شده وارد سایر حوزه ها شود و این رویکرد اتفاق مهمی 
است که توانســت با شــرکت های دانش بنیان ارتباط 

برقرار کند.
رئیس صندوق نــوآوری و شــکوفایی ایجــاد ارتباط 
دانش بنیان ها با صنایع دفاعی را مرهون شعار دهه ۸۰ 
مبنی بر هسته دانا، شبکه توانا عنوان کرد و یادآور شد: 
تا قبل از آن میان این دو نهــاد هیچ ارتباطی نبود و این 
رویکرد موجب شد اکوسیســتم توسعه یافته ای شکل 
بگیرد و طی آن همکاری های جدی میان صنایع دفاعی 

با دانشگاه ها و شرکت ها ایجاد شود.
وی با اشــاره به برگزاری رویداد امروز در حوزه صنعت 
دریایی، گفت: انتظار می رود که این همکاری ها توسعه 
یابد و امید داریم در سایه شعار هســته دانا شبکه توانا 
نهادسازی های خوبی شکل بگیرد. خیاطیان اضافه کرد: 
ولی یکی از دغدغه های شــرکت های دانش بنیان برای 
همکاری با بخش های دفاعی بوروکراسی این بخش است 
و امیدواریم تا تحولاتی در سامانه »سمتا« )ساماندهی، 
مدیریت و توانمندسازی شبکه همراهان وزارت دفاع( 
ایجاد شــود، چرا که فناوران از عدم چابکی این سامانه 

گله مند هستند.
وی افزود: از سوی دیگر بســیاری از فناوری هایی که در 
مجموعه های دفاعی تولید می شــوند، قابلیت استفاده از 
این فناوری ها در حوزه های غیر نظامــی وجود دارد و ما 

آمادگی داریم تا با ســازوکارهایی از طریق شتابدهنده ها 
این فناوری ها را مورد حمایت قرار دهیم تا وارد سایر صنایع 
شوند. وی با تاکید بر ضرورت تقویت صندوق پژوهش و 
فناوری وزارت دفاع، اظهار کرد: سرمایه این صندوق  محدود 
است و در صورتی که سرمایه آن افزایش یابد، ما می توانیم 

تعامات بیشتری با این صندوق ایجاد کنیم.
خیاطیــان، رویکــرد دولت ســیزدهم را بــر تقویت 
شــرکت های دانش بنیان دانست و گفت: قانون جهش 
تولیــد دانش بنیان در دولت قبل به دلیــل بار مالی که 
داشته است، به تصویب نرسید، ولی در دولت سیزدهم با 

نامه رییسی، رئیس جمهور کشور به معاون اول، بار مالی 
آن را پذیرفت و زمینه تصویب آن را فراهم کرد.

وی خاطر نشان کرد: امروز در کمیسیون دولت موضوع 
مالیات مطرح و مصوب شد، در صورتی که شرکت های 
بزرگ با مشــارکت صنــدوق نوآوری و شــکوفایی در 
طرح های دانش بنیان ســرمایه گذاری کنند، مشمول 
معافیــت مالیاتــی می شــوند. خیاطیان گفــت: این 
 رویکرد رویکرد خوبی است، چرا که موجب می شود تا 
 ســرمایه های بخش خصوصی به ســمت حوزه های 

دانش بنیان هدایت شوند.

رویکرد دولت سیزدهم تقویت شرکت های دانش بنیان است

معافیت مالیاتی سرمایه گذاری در تولید دانش بنیان

تسهیل گری برای فعالیت دانش بنیان ها
کیوان نقره کار، کارشناس فناوری 

قوانین و مقررات برای سرعت گرفتن تولید و تسهیل گری برای فعالیت شرکتهای دانش بنیان از طریق دولت و دیگر سازمانهای مرتبط باید انجام شود. امکان پرداخت تسهیات و وام ها باید در دستور کار باشد. همچنین روابط باز تر با دنیا و 
دیگر کشورهای جهان در جهت تسهیل تجارت و صادرات باید دیده شود. معرفی شرکتهای دانش بنیان به دیگر کشورها نیازمند بهبود در روابط بین الملل است. معافیت هاي مالیاتي از جمله دیگر موارد است. امیدواریم که در مرحله عمل 

نیز فرصت اجرایي شدن پیدا کند. بسیار مطلوب است حمایت هاي مالي وزارت ارتباطات و یا دیگر نهادهاي ذیربط از کسب و کارهاي مجازي با تعیین دستورالعمل هاي شفاف و بسته هاي ویژه حمایتي مجال اجرایي و عیني شدن یابد.
همچنین دولت باید ارتباطات کان داشته باشد. مسائلی ازاین دست باید صورت گیرد تا شاهد تحولات چشمگیر و واقعی در این حوزه باشیم. شرایط بی ثبات در اقتصاد کشور و نوسانات ارزی، کار این شرکت ها را برای پیشبرد اهدافشان 
بسیار سخت و پیچیده کرده است. تعامل با صاحبان کسب و کار و یا نیازمندان به محصولات و خدمات آنها از جمله شاخص هایي به شمار مي آید. که مسئولان باید شفاف سازي بیشتري نسبت به بندهاي دیگر براي مخاطبان انجام دهند. 

تا اطمینان خاطر از فعالیت در بازار صنایع و تجارت براي این گروه ایجاد شود.
 زیرساخت های فناورانه باید ایجاد شود. از این طریق این شــرکتها به راحتی خواهند توانســت دانش خود را به روز کنند و از روابط با دیگر کشــورها انتقال فناوری تحقق پیدا کند. با بهبود روابط با دیگر کشورها دانش روز در اختیار 
دانش بنیان ها قرار خواهد گرفت. لازم به ذکر است در هر حوزه ای که تولید وجود دارد نیاز به روابط باز با دیگر کشورها هستیم. این اتفاق مختص به دانش بنیان ها نمی شود. تولید و صادرات باید از طریق بهبود روابط با دنیا توسعه پیدا 

کند. البته محصول دانش بنیان چون قابلیت یک محصول نوآورانه، خاص و منحصر به فرد را داراست، می تواند یک موقعیت کم نظیر برای رونق تولید را به همراه داشته باشد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

در جریان سفر دهقانی فیروزآبادی به الجزایر، توافق نامه 
همکاری در زمینه های اقتصاد دانــش و نوآوری بین 
معاونت علمی و وزارت اقتصاد دانش بنیان، استارتاپ و 

شرکت های کوچک امضا شد.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، با توجه به روابط عالی بین دو کشور 
و عاقه متقابل آنها به ارتقای همکاری در زمینه های 
اقتصاد دانش و نوآوری، همچنین اشــتیاق و تمایل به 
ایجاد کانال های همکاری ســازنده تر و پیشرفته تر در 
بخش کارآفرینی به گونه ای که منعکس کننده پتانسیل 
دو کشور در این بخش باشــد، توافق نامه همکاری در 
زمینه های اقتصاد دانش و نوآوری بین روح الله دهقانی 
فیروزآبادی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهور به نمایندگی از کشــور ایران و یاســین 
المهدی ولید، وزیر اقتصاد دانش بنیان، اســتارتاپ ها 

و شــرکت های کوچک به نمایندگی از کشور الجزایر 
امضا شد.

از اهداف ایــن توافق نامه می توان به اشــتراک گذاری 
دســتاوردها و تجربیــات نوآورانــه بــرای تقویــت 
ارزش آفرینی اقتصادی در دو کشور مورد نظر، ضرورت 
همکاری پایدار و مؤثر به نفع هر دو کشــور، کمک به 
ارتقا و توسعه اقتصاد دانش و نوآوری، توسعه کانال های 
مشترک مؤثر برای تبادل دانش فناورانه و راه حل های 
نوآورانه در زمینه هــای مورد عاقــه متقابل و ایجاد 
همکاری ها و روابط بین دو طرف به منظور ارتقا و توسعه 
همکاری در زمینه های اقتصاد دانش و نوآوری مطابق 
با قوانین و مقررات جاری در هر کشور بر اساس اصول 

برابری، عمل و منافع متقابل اشاره کرد.
حوزه های همکاری این توافق نامه در سطوح سیاستی، 
نهادی، نظارتــی و عملیاتی با هدف توســعه اقتصاد 

دانش و نوآوری در هر دو کشــور، تشویق و حمایت از 
پروژه های انتقال فناوری و برنامه های سرمایه گذاری 
 )NTBF( برای شــرکت های مبتنی بر فناوری جدید
و اســتارتاپ های هــر دو طرف، ایجــاد یک صندوق 
مالی مشــترک دوجانبه بــرای همکاری های اقتصاد 
دانش و نوآوری، ایجاد شرکت های مشترک به منظور 
انجام پروژه های تحقیق و توســعه، تجاری ســازی و 
تولید صنعتی محصولات دانش بنیان، تقویت ارتباط 
مســتقیم بین ســازمان های دولتی ذیربط، نهادهای 
تنظیم گر، سازمان های صنعتی یا تجاری و همچنین 
 مراکز رشــد، شــتابدهنده ها، خانه نوآوری و فناوری 

و… است.
از این رو، به منظور تســهیل در اجرای این توافق نامه، 
کمیته مشــترک همکاری های علمی و فناوری ظرف 
دو ماه پس از امضای این تفاهم نامه با تعداد مســاوی 

از نمایندگان طرفین تشــکیل خواهد شــد. کمیته 
مشترک، توسط رؤســای تعیین شده از جانب هر یک 
از طرفین، به طور مشترک اداره خواهد شد و جلسات 
کمیته مشترک به طور متناوب در ایران و الجزایر برگزار 

خواهد شد.
از وظایــف ایــن کمیته مشــترک می توان بــه ارائه 
دســتورالعمل اجرایی تفاهم نامه حداکثر تا ۶ ماه پس 
از امضای آن، برنامه ریزی، هماهنگی، نظارت و تسهیل 
همکاری علمی و فناوری بین طرفین، تدوین و نهایی 
کردن سازوکارهایی برای تسهیل و حمایت از اجرای 
فعالیت های مشــترکی که تحت این توافقنامه انجام 
می شود، مانند بسترهای مالی، تعیین تعهدات طرفین 
در قبال فعالیت ها، قالب قراردادهای همکاری مشترک 
و…، بازبینی سالانه روش ها و حوزه های همکاری این 

تفاهم نامه و... اشاره کرد.

معاون سرآمدان بنیاد ملی نخبگان گفت: مسیرهای متنوعی 
برای ورود اساتید به چرخه بنیاد ملی نخبگان طراحی شده 
است تا اساتید نخبه بتوانند با شاخص های معین در برنامه 
های نخبگانی حضور یابند. به گزارش بنیاد ملی نخبگان، 
نشست هم اندیشــی با حضور اســاتید دانشگاه صنعتی 
امیرکبیر و معاون سرآمدان و نخبگان بنیاد ملی نخبگان در 

محل بنیاد برگزار شد.
یاسین کیخا معاون سرآمدان و نخبگان بنیاد ملی نخبگان 
در این نشست با اشاره به تغییر رویکرد بنیاد ملی نخبگان 
در دور جدید، گفت: میدان عمل بنیاد ملی نخبگان دانشگاه 
است؛ بنابراین هر اقدام و هر برنامه ای در فضای نخبگانی باید 
با همکاری دانشگاه و اساتید انجام شود. وی با بیان اینکه بنیاد 
ملی نخبگان به عنوان یک نهاد تنظیم گر فعالیت می کند، 
افزود: ساختار بنیاد ملی نخبگان هیات امنایی است و شخص 
رییس جمهور به عنوان رییس هیات امنا در راس آن قرار 
دارد. کیخا با اشاره به فعالیت ها و ماموریت های اصلی بنیاد 
ملی نخبگان، ادامه داد: شناسایی، هدایت، توانمندسازی و 
در نهایت به کارگیری شایسته نخبگان در سراسر کشور و در 
سطوح مختلف استعدادی و تخصص، مهم ترین ماموریت 
بنیاد ملی نخبگان است که برای نیل به آن برنامه های ویژه ای 
طراحی و اجرا می شود. به عنوان نمونه در بخش شناسایی 
استعدادهای برتر دانش آموزی، برنامه ملی شهاب با همکاری 

وزارت آموزش و پرورش در حال اجرا است.
معاون سرآمدان و نخبگان بنیاد ملی نخبگان با بیان اینکه 
جامعه مخاطب بنیاد ملی نخبگان از دوران دانش آموزی 
آغاز می شود و تا الگوسازی و تکریم مفاخر گسترده است، 
تاکید کرد: بنیاد ملی نخبگان فضای نخبگانی را به لایه های 
مختلف تقسیم کرده است که در آن هم دانش آموزان و هم 
دانشجویان مستعد و هم اســاتید دانشگاه و مفاخر کشور 

حضور دارند.
کیخا با اشاره به برنامه های بنیاد ملی نخبگان در لایه اساتید 

دانشگاه، گفت: پیشــتر تنها اساتیدی مخاطب بنیاد ملی 
نخبگان بودند که بتوانند از طرح مرحوم کاظمی آشتیانی 
بهره مند شوند. در واقع طرح مرحوم کاظمی آشتیانی تنها راه 
ورود اساتید به چرخه برنامه های بنیاد ملی نخبگان بود که در 
آن فقط سه سال اول به کارگیری اساتید در دانشگاه پوشش 
داده می شد و بعد از آن ارتباط بنیاد و اساتید به کلی قطع 
می شد. در نتیجه نه از ظرفیت اساتید استفاده می شد و نه 
کار مشخصی برای رسیدن آنان به اثربخشی تعریف می شد.

معاون سرآمدان و نخبگان بنیاد ملی نخبگان یادآور شد: 
توسعه مخاطب در لایه اساتید نخبه، یکی از رویکردهای 
اصلی بنیاد ملی نخبگان در دور جدید است و بنیاد تاش 
دارد مادامی که استاد در لایه اثربخشی قرار دارد، مخاطب 
برنامه های بنیاد ملی نخبگان باشد و بنیاد بتواند تعریف کار 

مشخصی با محوریت این اساتید انجام دهد.
وی تاکید کرد: بنیاد ملی نخبگان متناســب با آیین نامه 
ارتقا اعضای هیات علمی، نخبگان در لایه اساتید را به سه 
برش ۴ ساله تقسیم کرده است که هر برش به دو دوره دو 
ساله تفکیک می شود و برای هر دوره برنامه خاصی با توجه 
به اقتضائات آن طراحی شده است. عاوه بر آن، مسیرهای 
متنوعی نیز برای ورود اساتید به چرخه بنیاد ملی نخبگان 
طراحی شده است تا اســاتید نخبه بتوانند با شاخص های 
معین و قابل استناد و به عنوان مخاطب بنیاد ملی نخبگان در 

برنامه های نخبگانی حضور فعال داشته باشند.
کیخا تصریح کرد: در روند قبلی، شــاخص های نخبگانی 
اســاتید به صورت خوداظهاری بررسی می شد اما در روند 
جدید، شناسایی فعال ماک است. در این روند، بنیاد ملی 
نخبگان تاش می کند اساتید نخبه را با شاخص های قابل 
استناد در دانشگاه ها و نهادهای ذی صاح شناسایی و برای 

حضور در چرخه بنیاد ملی نخبگان دعوت کند.
معاون سرآمدان و نخبگان بنیاد ملی نخبگان با بیان اینکه 
اساتیدی که مخاطب برنامه های بنیاد ملی نخبگان باشند، 

عاوه بر تسهیات، از فرصت اثربخشی نیز برخوردار خواهند 
شد، اضافه کرد: طبق سند راهبردی کشور در امور نخبگان، 
نخبه فردی ســت که به مرحله اثرگذاری بــارز مبتنی بر 

استعداد و همت بلند رسیده باشد.
وی افزود: با این تعریــف، بنیاد ملی نخبگان ایجاد فرصت 
اثرگذاری برای اساتید نخبه را از ماموریت های اصلی خود 
می داند و تاش می کند با استفاده از ظرفیت های خود مانند 
ارتباط با لایه های حاکمیتی و در قالب تقسیم کار ملی، این 
فرصت را به بهترین شکل برای اساتید نخبه فراهم کند تا 
این افراد در لایه تخصصی خود به اثرگذاری و حل مساله 
بپردازند؛ البته منابع مالی و فرصت های تعاملی لازم نیز در 

اختیار این افراد قرار خواهد داشت.
کیخا با اشاره به اهمیت رویکرد تربیتی در فعالیت نخبگانی 
اساتید نخبه، یادآور شد: شــاگردپروری یکی از تاکیدات 
اصلی بنیاد ملی نخبگان در لایه اساتید نخبه است؛ چراکه 
بنیاد اعتقاد دارد تنها یک نخبه می تواند نخبه پروری کند. به 
همین دلیل در هسته های نخبگانی که با حضور دانش آموزان 
و دانشجویان مستعد با محوریت حل مساله تشکیل می شود، 
هدف اصلی تربیت نخبه است. در واقع در این هسته ها، صرف 
حل مساله اصالت ندارد، اما در طرح شهید بهشتی )تشکیل 
هسته های مساله محور با حضور اساتید نخبه( رفع نیازهای 

کشور در قالب مساله، هدف اصلی بنیاد ملی نخبگان است.
در این نشســت جمعی از اســاتید دانشــگاه امیرکبیر 
ضمن اشــاره به ضرورت تسهیل و تســریع امور اساتید 
دانشــگاه ها در پرداختن به امور پژوهشــی و در همکاری 
با دانشــجویان، به بیان دیدگاه ها و نظرات خود پیرامون 
افزایش اثربخشــی نخبگان و بــه ویژه اســاتید در حل 
مسائل کشــور و رشــد و توســعه همه جانبه در شاخه 
های مختلــف علمی و مهارتــی پرداختند و بــر افزایش 
 ارتباط با بنیاد ملی نخبگان و شــبکه ســازی نخبگانی

 تاکید کردند.

توسعه همکاری های ایران و الجزایر در دانش و نوآوری

طراحی مسیرهای متعدد برای ورود اساتید به چرخه بنیاد ملی نخبگان
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اصناف

در طول روز بدن ما خســته مي شود 
و طي خواب تجديد قــوا مي كند، به 
همين دليل در طول شب براي اينكه 
بدن بتواند اســتراحت كند، كيفيت 
خواب بسيار مهم است. به طور طبيعي 
همه ما يك سوم عمر خود را در خواب هستيم به دليل همين 
مدت طولاني بايد تشك خود را با دقت و اطلاعات كافي انتخاب 
كنيم. تكنولوژي هاي به كار رفته در تشــك ها در انتخاب آن 

بسيار اهميت دارد. 
رئيس اتحاديه صنف توليد كنندگان و فروشندگان كالاي خواب 
در گفتگو با »كســب وكار« در اين باره، گفت: فرهنگ زندگي 
زمان و نياز هاي روز بشري شــيوه كار و درگيري هاي زندگي 
احتياجات جديدي را به بشر تحميل مي كند امروز زندگي مردم 
كشور نسبت به گذشته كه بيشتر صنف گرا بودند، تغيير كرده 
لذا كالاي خواب به سوي صنعتي و مدرنيته شدن حركت كرده 
و در شيوه زندگي مردم و اســتفاده از كالاي خواب مردم را در 

جايگاه ديگري قرار داده است. 
حســين قدياني افزود: اين صنف در تلاش است تا با توجه به 
خواســته هاي مردم كالاي خواب را همســان كند و جذابيت 
كالاي داخلي را فراتــر از كالاي خارجي ببــرد اگر اين فكر و 
انديشه تحقق پيدا كند و برند هاي صنفي از مرزهاي جغرافيايي 

بگذرند، مسلما تاثير گذاري اين صنف بيشتر خواهد شد.
اين فعال صنفي اظهار داشت: در كشوري كه 3 ميليون فعال 
صنفي وجود داشته باشد، مسلما يك ســوم اقتصاد ارزشمند 
كشور كه در آن ارزش افزوده وجود دارد، در اختيار اصناف است. 
اصناف مي تواند بزرگ ترين تاثير گذاري را در روز جاري اقتصاد 
كشور داشته باشند و دارند و ما آرزو داريم نظر مسئولان دولت 
و مجلس اين بخش عظيم و پويا اقتصاد كشور را درك كرده و 

روي آن سرمايه گذاري بيشتري كنند. 
رئيس اتحاديه صنف توليد كنندگان و فروشندگان كالاي خواب 
در ادامه عنوان كرد: شــركت هاي ايراني توليد كننده كالاي 
خواب در حال حاضر با داشتن ظرفيت و امكانات بالاي توليد و 
هـمگام با تكنولــوژي روز، ظرفـيت و تنــوع تولــيدات خود 
را روزبه روز افزايش داده و نماي جديدي را در عرصه توليد تشك 

به نمايش گذاشته اند. 
به گفته وي، پارچه هايي كه در توليد تشك ها مورد استفاده قرار 

مي گيرند از كيفيت بالايي برخوردار بوده و مورد آزمايش هاي 
سنجش ميزان مقاومت و اصطكاك قرار مي گيرند. با استفاده 
از تكنولوژي روز دنيا، در لايه دوزي سطوح بيروني تشك ها از 
لايه هاي مقاوم و باكيفيت، جهت طول عمر بيشتر تشك هاي 

ايراني استفاده مي شود. 
قدياني با تاكيد بر اينكــه توليدكنندگان كالاي خواب ايراني، 
كالاهاي بسيار مرغوب و باكيفيتي را توليد و عرضه مي كنند اما 
با ورود كالاهاي تركيه اي و چيني كه كيفيت نامناسب و قيمت 
پايين تر دارند، آسيب جدي ديده اند، افزود: توليد داخل با توجه 
به كيفيتي كه دارد، توانايي صــادرات را دارد و بازار توليدات 

داخلي كالاي خواب نيز رونق يافته است. 
وي تصريح كرد: بهترين دستگاه هاي دوخت وارد ايران شده اند 
و توانايي توليد داخلي بالا رفتــه و علاوه بر اينكه اين صنف در 
عرضه محصولات خود در داخل كشور شاهد رونق خواهد بود، 

بازار صادرات هم گسترش خواهد يافت. 

صادرات به كشورهاي عربي و معاملات پاياپاي با 
تركيه

رئيس اتحاديــه صنف توليد كنندگان و فروشــندگان كالاي 
خواب، اقتصاد كشور را به يك طرح پازل تشبيه كرد و گفت: هر 
تكه از اين پازل به قسمتي از فعالان صنفي و صنعتي تعلق دارد 
و جايگاه اقتصادي واحدهاي صنفي اين اتحاديه نيز جزئي از 

اين پازل اقتصادي به شمار مي رود. 
حسين قدياني درباره ميزان واردات و صادرات محصولات صنف 
خود گفت: هنــوز به درجه ايده آلي از صــادرات كالاي خواب 
نرسيده ايم. رسيدن به اين موقعيت به اصلاح نگرش دولت در 
راستاي اعطاي تسهيلات بانكي، بيمه كار و كارگري و تعديل 

ماليات ها و عوارض نياز دارد. 
به گفته وي هم اكنون كالاهاي خواب شامل تشك هاي توليد 
داخل، لحاف و ملحفه به كشورهاي عربي، گرجستان، ارمنستان 
و تركيه صادر مي شــوند كه در اين ميان بــا تركيه معاملات 

پاياپاي نيز داريم. 
رئيس اتحاديه صنف توليدكنندگان و فروشندگان كالاي خواب 
گفت: در گذشته اصناف چندان توجهي به برند سازي و صادرات 
نداشتند اما اكنون با تغييراتي كه در نسل جديد اصناف به وجود 
آمده و با جوان شدن اين قشــر از جامعه، بسياري از صنوف ما 

به دنبال برندسازي هســتند و ضرورت توجه به اين موضوع را 
به خوبي دريافته اند اما اگر مي خواهيم برندسازي كنيم و اين 
برند را جهاني كنيم، بايد به عواملي كه در اين كار موثر است، 

توجه كنيم. 
حســين قدياني با بيان اينكه برندســازي در ايــران به چند 
عامل بســتگي دارد، گفت: يكي از عوامل موثر بر برندسازي، 
سياســت گذاري هاي ثابت اقتصادي و سياســي هر كشور در 
جهان است كه در برند سازي و برند شدن توليدات هر كشوري 

تاثيرگذار است. 
وي افزود: لازمه برند شدن، داشتن توليدات باكيفيت و صادرات 

خوب است كه اين دو عامل خود متاثر از عوامل ديگر است. 
رئيس اتحاديه كالاي خواب اظهار كرد: بــراي آنكه توليدات 
باكيفيت داشته باشيم لازم است از مواد اوليه خوب و مرغوب 
استفاده كنيم، از آنجا كه مواد اوليه ما اكثرا وارداتي است، اين 
امر خود تحت تاثير تغييرات در سياست هاي داخلي و خارجي 

كشورمان قرار مي گيرد، گاهي ما در خريد و واردات مواد اوليه 
دچار مشكلاتي مي شويم. 

قدياني ادامه داد: قيمت يك كالاي توليد شده متاثر از عواملي 
همچون قيمت مواد اوليه، دســتمزد كارگــر، بيمه، ماليات، 
دستگاه ها و ماشين آلات و هزينه حامل هاي انرژي و … است 
كه بر قيمت تمام شــده كالا تاثير مي گذارد، در ايران فعلا اين 
هزينه ها بالاست بنابراين قيمت تمام شده كالا زياد مي شود، 
وقتي قيمت تمام شده يك كالا بالا باشد، زمينه فروش آن در 
داخل فراهم نمي شــود و از نظر قيمت نيز توان رقابت در بازار 

جهاني را نخواهد داشت. 
وي گفت: درنهايت توليدكننده مجبور مي شــود براي رقابت 
قيمت از كيفيت كالا بكاهد تا بتواند قيمت تمام شده را پايين 
بياورد كه نتيجه اين كار نيز ماندگار نشــدن كالا و بازماندن از 
برند شدن است. اما اين رويه درحال اصلاح شدن بوده و رونق 

در انتظار توليدكنندگان خواهد بود. 

رئيس اتحاديه كالاي خواب با بيان اينكه يك برند بايد امنيت 
و اعتماد را در بين مردم نسبت به خود ايجاد كند، گفت: مردم 
بايد به مرغوبيت يك كالا اعتماد كنند و مطمئن شوند كه در 
توليد آن از برترين مواد اوليه طراحان بزرگ و متخصصان زبده 

و به روز استفاده شده است. 
قدياني گفت: مشكلات صنفي ما جدا از سايرين نيست، در اكثر 
بخش هاي مرتبط، درگيري هاي صنفي با بيمه و ماليات بانك ها 
قوانين صنفي است كه رو به بهبود اســت. اما جايگاه اعضاي 
صنف رو به رشد است. در اين صنف افراد با ذوق و تحصيلكرده 
و دنياديده زيادي وارد شده اند و از آن جايي كه كالاي خوب در 
شيوه زندگي مدرن در دنيا ديده مي شود و مردم كشور ما يكي 
از كشور هايي هستند كه هميشــه صاحب ذوق بوده و سليقه 
داشــته اند و به ويژه زنان ايراني به آراســتگي خانه و خانواده 
اهميت مي دهند، لذا آينده بسيار روشني براي اين صنف ديده 

مي شود.

لازمه برند شدن، داشتن توليدات با کيفيت و صادرات خوب است

رونق خوشخواب هاي ايراني

اواخــر خردادماه، مشــاور وزيــر راه و 
شهرســازي به زنان بي سرپرست وعده 
واگذاري مسكن با شرايط آسان را داد. 
سودابه احساني، اظهار كرد: چه در طرح 
مســكن اجتماعي و چه در طرح جامع 
مسكن مديران، شرايط سهل تري براي دستيابي زنان سرپرست 
خانوار به مسكن برنامه ريزي شده است كه زمان اعلام آن روشن 

نيست. 
در تاريــخ 1394/5/10 نيــز معــاون امــور زنــان و خانواده 
رئيس جمهوری هم با توجه به اين مشــكل بزرگ در كشــور در 
مجلســي با زنان كارآفرين، از حمايت ويژه از زنان بي سرپرست 
و بيكار كشور خبر داد و گفت: بايد به فكر اشتغالزايي براي زنان 
بي سرپرست باشيم كه درحال حاضر 82 درصد آنها شغلي ندارند 
و علاوه بر اين بر وظيفه دولت در رابطه با مشكلات زنان را تاكيد 
كرد. اينكه اين وعده ها و خبر هاي خوب چه زمان عملي مي شود، 

روشن نيست. 
زنان پس از مرگ شوهرانشان يا طلاق و جدايي از آنها خودشان 
مسئوليت اداره زندگي و خرج فرزندانشان را به عهده مي گيرند. 
بيشــتر مواقع آنها درحالي زندگي مي كنند كه مســكن و خانه 
مشخصي ندارند و مجبورند با كرايه هاي سنگين ساعت ها بيرون 
از خانه كار كنند و خانه داري و تربيت فرزندانشان را نيز در كنار آن 
بر عهده داشته باشند. سنگيني اين همه كار واقعا پشت يك مرد را 
هم خواهد شكست، چه برسد به يك زن كه هم از نظر جسمي و هم 
از نظر روحي، توان كمتري نسبت به مردها دارد. البته اين به معناي 
ناتواني آنها نيست. بسياري از زنان سرپرست حتي از مردان هم 
بهتر امور خانواده را اداره مي كنند. مشكل اين جاست كه بسياري از 
اين زنان شغلي ندارند و بيكار و بي سواد هستند. ساعت هاي كاري 
زياد، تربيت فرزندان، خانه داري، كرايه هاي سنگين، حقوق هاي 
كم و مخارج زياد تنها گوشه اي از نياز هاي مادي اين زنان است؛ 

نياز هاي عاطفي و روحي شان كه بماند. 
ليلا40 سالش است و 3 سال است كه به دور از همسر و دخترش 
زندگي مي كند. 3 ســال پيش در اثر سكته مغزي همسرش فلج 
و توان هرگونه كاري از او گرفته شــد. از آن زمــان تا اكنون ليلا 
براي اينكه بتواند هزينه هاي دختر و همسرش را تامين كند، در 

خوابگاهي به دور از آنها به سر مي برد.
 تا قبل از آن، آنها اجاره نشين بودند اما پس از آن به دليل بيماري 
همسرش ديگر پول كرايه كافي براي اجاره خانه نداشتند. از طرف 
ديگر هم با حقوق ناچيزي كه مي گيرد، خرج مدرسه و شوهرش 
را به ســختي تامين مي كند. بزرگ ترين دغدغه ليــلا، دوري از 
دخترش فاطمه است كه نزد يكي از اقوامش به سر مي برد. از طرفي 
همسرش هم نزد پدر و مادرش زندگي مي كند. يك خانواده كه 
به ظاهر خانواده اند اما به واقــع از لذت زندگي در كنار هم محروم 

هستند. 

 در حسرت تنها يك اتاق
ليلا گفت: با اينكه كار در رســتوران در ساعت هاي طولاني برايم 

خسته كننده و آزار دهنده است، اما دوري از همسر و دخترم بسيار 
بدتر از اين مرا آزار می دهد. وی گفت: كاش تنها يك اتاق كوچك 
و يا فقط يك جايي بود كه من مجبور به زندگي در خوابگاه نباشم. 
خواهر و برادرانم در بســياري مواقع از نظر مــادي به من كمك 
مي كنند؛ اگر خانه اي براي اسكان داشــتيم ، نگران هزينه هاي 

ديگر زندگي ام نمي شدم. 
وي گفت: كرايه خوابگاه 250 تومان و حقوقم 700 تومان است كه 
در ماه 450 تومان برايم باقي مي ماند. 50 تومان آن پول رفت وآمد 
داخل شهري ام و 150 تومان هم خرج خودم در خوابگاه مي شود 
و ســر ماه براي من 250 باقي مي ماند كه براي دختر و همسرم 
مي فرســتم. ليلا گفت: با اين وجود من هرگز نمي توانم به اينكه 
روزي بتوانم خانه و مسكني كرايه كنم، دلخوش باشم. وي گفت: 
وقتي به زندگي ام نگاه مي كنم، مي گويم تنها با يك معجزه ممكن 

است من بار ديگر با همسر و فرزندم در كنار هم زندگي كنيم. 
ليلا ادامه داد: وام مسكن هم نياز به ضامن دارد و من هم كسي را 
ندارم كه بتواند براي من ضمانتي كند. او اظهار كرد در اين زمانه 
براي مردها هم ضامن پيدا نمي شود چه برسد به من كه يك زنم 
و هر كسي راضي نمي شــود يك زن بي سرپرست را كه مي داند 

مشكلات مادي بسيار دارد، ضمانت كند. 

 حرم مطهر سرپناهم شده است
فاطمه مي گويد: 50 سالش است و چند سال است كه همسرش 
فوت شده است. اكنون اسباب و وسايل خانه اش در خيابان است 
و خود با فرزندانش در حرم مطهر حضرت معصومه به سر مي برند. 
شــب ها بيداري در حرم و ســخت تر از همه ديدن ســرگرداني 
فرزندانش ديوار تحمل او را شكسته است. او گفت: صاحبخانه مرا 
به دليل تاخير در پرداخت اجاره خانه از آنجا بيرون كرد و من هم كه 
پولي براي رهن و اجاره از خود ندارم، چاره اي جز اسكان در حرم 
حضرت معصومه براي خود نديدم. وي گفت: آرزوي بزرگ من از 

حضرت معصومه پايان اين آوارگي است.

 اشتغال؛ مهم ترين نياز زنان بي سرپرست
دكتر اشــرف بروجردي، معاون اجتماعي سابق وزارت كشور و 
كارشناس حوزه زنان، درباره وعده هاي دولت به زنان بي سرپرست 
و راه حل تسريع در عمل به اين وعده ها، گفت: دولت بايد بحث 
مسكني كه به زنان شاغل وعده داده است را به بحث اشتغال آنان 
گره بزند. وي افزود: درواقع بايد اشتغال زنان در اولويت كار دولت 
قرار بگيرد. دادن تسهيلات و امكانات شغلي به زنان بي سرپرست 
و فراهم كردن بسترهاي شغلي براي رسيدن آنها به خودكفايي و 
استقلال از دولت بسيار مهم است. بروجردي ادامه داد: دادن وام 
با شرايط آسان و ارزان و ايجاد امنيت شغلي، از وظايف مهم دولت 

در باب مشكلات زنان بي سرپرست است. 

 شهرداري بايد به زنان بي سرپرست مسكن بدهد
اين اســتاد دانشــگاه در ادامه ايــن بحث كه بعضــي از زنان 
بي سرپرســت به علت نداشــتن جا و مكان در خيابان ها، آواره 

مي شوند، گفت: در همه جاي دنيا دولت موظف به دادن مسكن 
به مردم است. درباره زنان بي سرپرست هم شهرداري وظيفه دارد 
به جاي ساخت و ساز، به دادن مسكن با اجاره ارزان به آنها بپردازد. 

دولت هم بايد به شهرداري ها در اين مورد تاكيد كند. 
طبق سرشماري عمومي و نفوس مسكن سال 1390 2 ميليون و 
548 هزار و 72 زن سرپرست خانوار در كشور وجود دارند كه تنها 
48 درصد آنها زير چتر حمايت سازمان بهزيستي و كميته امداد 
هستند. تعداد اين زنان روزبه روز در حال افزايش است به طوري 

كه گفته مي شود روزانه 160 نفر به شمار آنها اضافه مي شود. در 
ميان اين زنان حدود 82درصد به لحاظ اقتصادي غيرفعال و تنها 
18 درصد شاغل هستند. در روز گذشته شهيندخت ملاوري، 
از كاهش ساعت كاري زنان و بررســي آن در صحن مجلس در 
هفته آينده خبر داده كه اميدوارم عملي شود تا شايد اندكي از 

مشكلات كساني مثل ليلا را كاهش دهد. 
طبق گفتــه رئيــس ســازمان بهزيســتي كشــور، در حال 
حاضر رشــد زنان سرپرســت خانــوار به 55 درصد رســيده 

اســت. انوشــيروان محســني بندپي اظهــار كــرد: تعــداد 
 زنــان سرپرســت خانــوار در ســال 1370، يــك ميليون و
 200 هزار نفــر و در ســال 1385، يك ميليــون و 600  هزار 
نفر بوده اســت. اين آمار در ســال 1390 به بيش از 2 ميليون 
 و 500 هــزار نفــر افزايــش يافــت كه نشــان دهنده رشــد
 55 درصدي شمار اين قشر آسيب پذير است. وي در ادامه بيان 
كرد: قصد دولت يازدهم اين اســت كه اين قشر آسيب پذير را 

حمايت كند. 

»کسب وکار« از وضعيت زنان سرپرست خانوار گزارش مي دهد 

 درحسرت سرپناه و شغل



6

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2995 چهارشنبه 16 اسفند ماه1402

کشاورزي

معاون وزيــر جهاد كشــاورزي گفت: فاصلــه توليد 
كشــاورزان مــدرن و معمولي بســيار زياد اســت؛ 
به گونه اي كه در شــرايط مشابه، كشــاورزان پيشرو 
9 تا 10 تن گنــدم در هكتار توليــد مي كنند اين در 
حالي اســت كه اين رقم در كشــاورزان معمولي دو 
 تا سه تن اســت. اســكندر زند در مراسم اختتاميه هشــتمين جشنواره ملي 
دو سالانه رســانه هاي ترويجي كشاورزي، كشــاورزي را محور و ستون اصلي 
امنيت غذايي برشمرد و با تاكيد بر اهميت برخورداري از امنيت غذايي اظهار 

كرد: دستيابي به امنيت غذايي در گرو نوع نگاه به كشاورزي است. 

  سرمايه گذاري در كشاورزي كمتر از حد انتظار است
وي با تاكيد بر اينكه وضعيت كشاورزي در شرايط كنوني به گونه اي است كه 
سرمايه گذاري در آن كمتر از حد انتظار است، گفت: بخش كشاورزي از رونق 
مورد نياز براي تامين امنيت غذايي برخوردار نيست و براي رونق گرفتن علاوه 
بر سرمايه گذاري و توجه، به عزم ملي نياز دارد. زند يكي از راه هاي رونق بخش 
كشاورزي را افزايش بهره وري دانست و گفت: لازمه ارتقاي بهره وري، ارتقاي 

سطح دانش و اطلاعات كشاورزان است. 

  توليد 10 تن گندم در هكتار توسط كشاورزان پيشرو
معاون وزير جهاد كشاورزي در ادامه اشــاره اي هم به فاصله توليد كشاورزان 
پيشرو و معمولي داشــت و افزود: با وجود برخورداري از آب، زمين و امكانات 
يكســان، فاصله توليد اين دو طيف كشاورزان زياد اســت؛ به عنوان مثال در 
شرايط مشابه، كشاورزان پيشرو 9 تا 10 تن گندم در هكتار توليد مي كنند اين 

در حالي است كه اين رقم درباره كشاورزان معمولي 2 تا 3 تن است. 

باغدارانمدرن7برابربيشترتوليدميكنند
وي بــا تاكيــد بــر اينكــه كشــاورزان نمونــه در بخــش زراعــت 
ديگــر  بــر  برا  7 باغــات  بخــش  در  و  توليــد  متوســط  بــر  برا  3 
كشــاورزان توليد دارند، بر لــزوم برنامه ريزي براي افزايــش بهره وري بخش 
كشــاورزي تاكيد كرد و كم كردن فاصله بين كشــاورزان پيشــرو و معمولي 
 را در گــرو ســرمايه گذاري و برنامه ريزي در راســتاي ارتقاي ســطح دانش 

كشاورزان دانست. 

  اهميت انتقال دانش به كشاورزان
زند با بيان اينكه علم و دانش مورد نياز براي برون رفت كشاورزي از مشكلات 
فعلي در كشــور وجود دارد، گفت: در اين خصوص انتقال دانش به كشاورزان 
از اهميت زيادي برخوردار است و اين انتقال دانش در قالب يك كلاس درس 

نخواهد گنجيد، چراكه كشاورزان در عرصه هاي وسيع با سطح اطلاعات، سواد، 
امكانات و اقليم هاي متفاوت فعاليت دارند. وي با بيان اينكه ظرفيت هاي خيلي 
خوبي براي پرداختن به بخش كشــاورزي وجود دارد، خواســتار سوق يافتن 

نويسندگان، فيلم سازان و كارگردانان به حوزه كشاورزي شد. 

  يك شبكه تلويزيوني مستقل مطالبه اصلي كشاورزان است
معاون وزير جهاد كشــاورزي مطالبه اصلي كشــاورزان و جامعه كشاورزي از 
مسئولان كشور را حداقل داشتن يك شبكه مســتقل تلويزيوني دانست. زند 
از آغاز پياده سازي طرح نظام ترويج در 4 اســتان كشور خبر داد و گفت: يكي 

از استان هاي محل اجراي اين طرح به لحاظ پيگيري ها و اهميت آن در بخش 
كشاورزي، اســتان كرمانشــاه خواهد بود. وي افزود: بر اســاس اين طرح بنا 
 داريم تمامي عرصه ها را پهنه بندي كرده و دانش و اطلاعات را متناسب به آن 

پهنه ببريم. 

معاون وزير كشاورزي اعلام كرد

توليد7 برابری باغداران مدرن

وزير جهاد كشــاورزي ضمــن تاكيد بر اينكــه وزارت 
جهــاد كشــاورزي برنامــه اي بــراي افزايــش قيمت 
محصولات كشــاورزي ندارد، از اعمال محدوديت براي 
واردات برنج و شــكر خبــر داد و اعلام كرد: با اســتفاده 
 از ابزار تعرفه اي، قيمــت برنج وارداتي را بــا برنج ايراني

 هم طراز مي كنيم. 
محمود حجتي درباره وضعيت قيمت گذاري محصولات كشاورزي در راستاي بخشنامه 
اخير ابلاغ شده، اظهار كرد: برنامه اي براي افزايش قيمت محصولات كشاورزي نداريم 
و اگر نيازي به افزايش قيمت محصولاتي مانند تخم مرغ، گوشت مرغ، گوشت قرمز و... 
باشد بايد به صورت موردي در جلسه ستاد تنظيم بازار بررسي و تصميم گيري شود. 
وي همچنين درباره واردات شكر و برنج افزود: با توجه به ميزان توليد و ذخاير موجود 
شكر، در سال جاري وارداتي از اين محصول نداشته ايم اما با توجه به نياز سالانه 600 
هزار تني كشور براي تامين ذخاير استراتژيك و باقيمانده نياز داخلي، برنامه ريزي براي 
واردات اين محصول در دستور كار قرار دارد. وزير جهاد كشاورزي ادامه داد: حدود 300 
هزار تن واردات شكر از سوي شركت بازرگاني دولتي انجام مي شود كه در اين راستا 
كارخانه هاي توليدكننده اين محصول به نسبت ميزان توليد خود مجوز واردات را از 
وزارت جهاد كشاورزي دريافت مي كنند. حجتي با بيان اينكه واردات شكر مانند گذشته 
 آزاد نيســت، گفت: از اين پس واردات شكر و ديگر محصولات استراتژيك مانند برنج
 بر اســاس نياز داخلــي و با نظــر وزارت جهاد كشــاورزي انجام خواهد شــد. وي 
تصريح كرد: در زمينه ثبت ســفارش براي واردات محصولات كشاورزي مشكلاتي 
وجود دارد كه در ايــن زمينه اصلاحيه اي بــه هيات دولت ارســال كرديم، چرا كه 
 زمان و ميزان نيــاز به واردات محصول بايد بر اســاس نظر وزارت جهاد كشــاورزي

 صورت گيرد. وزير جهاد كشــاورزي اظهار كــرد: در حال حاضر بــراي واردات هر 
محصول به كشــور با نظــر وزارت صنعت، معــدن و تجارت ميزان آن مشــخص 
مي شــود و تا 18 ماه ثبــت ســفارش واردكنندگان قابــل تمديد اســت اما براي 
محصولات كشــاورزي نهايتا فرصتي حدود سه ماه براي ثبت ســفارش و يك تا دو 
 ماه براي تمديد آن كافي اســت و بايد زمان ثبت ســفارش محصولات كشــاورزي 

كاهش يابد. 

   اعمال محدوديت براي واردات برنج
وي گفت: درباره برنج نيز چنين برنامه ريزي اي در وزارت جهاد كشاورزي وجود دارد كه 
بتوانيم ضمن تنظيم ثبت سفارش و زمان تمديد آن، با توجه به نياز كشور واردات برنج 
داشته باشيم و امسال بر اساس آخرين آمار موجود، حدود 240 هزار تن برنج به كشور 
وارد شده كه مربوط به ثبت سفارش هاي گذشته بوده است. وزير جهاد كشاورزي افزود: 
درباره برنج نيز تمهيداتي در حال انجام است كه بتوانيم برنج خارجي را به قيمتي نسبتا 
هم طراز با برنج داخلي وارد كنيم تا به بازار برنج ايراني آسيب وارد نشود. حجتي با بيان 
اينكه فاصله توليد تا عرضه محصولات كشاورزي و تفاوت قيمت آن زياد است، گفت: 
براي كوتاه كردن اين فاصله از توليد تا مصرف همواره نگراني وجود داشته و براي برطرف 
كردن آن بايد در زمينه فرآوري، بسته بندي و عرضه مستقيم محصولات كشاورزي از 
طريق تعاوني ها اقدامات لازم صورت گيرد. وي اظهار كرد: در زمينه عرضه مستقيم 
محصولات كشاورزي اقداماتي انجام شده تا بتوانيم به گونه اي برنامه ريزي كنيم كه 
تعاوني هاي توليد و توليدكنندگان به صورت مستقيم محصولات خود را در بازارهاي 
تعيين شده عرضه كنند كه البته به صورت آزمايشي در چند نقطه اجرا شده كه مي توان 

به عرضه مستقيم محصولات كشاورزي در كردستان اشاره كرد. 

   نگراني از نظر آنفلوآنزاي طيور وجود ندارد
وزير جهاد كشــاورزي در رابطه با آخرين وضعيت كشور از نظر بيماري آنفلوآنزاي 

طيور گفت: اين بيماري در مرغ هاي خانگي يكي از مناطق اســتان مازندران بروز 
پيدا كرد كه دستگاه هاي مســئول مانند سازمان دامپزشــكي و توليدكنندگان 
عكس العمل وحساســيت به موقع و مناســبي نشــان دادند و بر اساس وظايف 
بين المللي، سازمان دامپزشكي شيوع اين بيماري در اين منطقه از استان مازندران 
را به سازمان جهاني بهداشــت دام اعلام كرد. وي گفت: در حال حاضر با توجه به 
اقدامات انجام شــده و اعلام سازمان دامپزشكي به ســازمان جهاني بهداشت دام 
مبني بر پاكسازي كشــور از نظر آنفلوآنزاي طيور، هيچ نگراني درباره اين بيماري 
در كشــور وجود ندارد. وزير جهاد كشاورزي اعلام كرد: ســالانه حدود 3 ميليون 
تن برنج در كشور مصرف مي شــود كه هم اكنون توليدي در حدود 2 ميليون تن 
 در كشــور وجود دارد و به حدود 800 هزار تا يك ميليون تــن واردات نيازمنديم. 

وي اضافــه كــرد: در ســال 1392 بيــش از 2 ميليــون تــن برنج به كشــور 
وارد شــد كه هنوز ســايه آن بــر بــازار برنج وجــود دارد اما ســال گذشــته 
 مــازاد واردات ايــن محصــول را نداشــتيم و حــدود 900 هــزار تــن برنج به 

كشور وارد شد. 

  نياز 3000 ميليارد توماني براي اجراي سيستم هاي آبياري نوين
حجتي اظهار كــرد: دولت و مجلس توجــه جدي به اجراي سيســتم هاي نوين 
آبياري در اراضي باغي و زراعي كشــاورزي دارند و در حال حاضر اعتباري بالغ بر 
هزار ميليارد تومان از محــل حوادث در اختيار وزارت جهاد كشــاورزي قرار داده 
شــده و رديف بودجه اين وزارتخانــه 300 ميليارد تومان به آبياري تحت فشــار 

اختصاص داده شده است. وزير جهاد كشــاورزي ادامه داد: مشكلي كه در زمينه 
اجراي سيســتم هاي آبياري نوين وجود دارد، عدم تحقــق و تخصيص اعتبارات 
 مصوب است. چرا كه دولت هم اكنون با مشكل كاهش درآمدهاي خود مواجه است

 اما در عين حال در تلاشــيم بتوانيم منابع لازم را براي اجراي اين قانون دريافت 
كنيم. وي گفــت: حدود 4 ميليون هكتــار از اراضي باغي و زراعي كشــور نياز به 
اجراي سيســتم هاي نوين آبياري تحت فشــار دارند كه با توجه به وظيفه مندي 
دولت براي كمك بــه كشــاورزان در اجراي اين طــرح و پرداخــت 85 درصد 
هزينه اجراي سيســتم هاي آبيــاري نوين به اعتبــاري بالغ بــر 3000 ميليارد 
 تومان نياز داريــم در حالي كه تاكنون نيمــي از اين اعتبار بــراي اين طرح ها به

 تصويب رسيده است. 

وزير جهاد كشاورزي خبر داد 

برنج خارجي هم قيمت برنج ايراني مي شود
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مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان ایلام خبر داد؛

 برگزاری ۲۲ عنوان برنامه برای بزرگداشت روز شهید در استان ایلام
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برگ ســبز پیــکان وانــت مــدل ۱۳۹۳ بــه شــماره انتظامی 
۷۹_۱۴۳ط۶۳ و شماره موتور ۱۱۸P۰۰۳۴۹۲۴ و شماره شاسی 

۹۳۳۹۹۸ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است. 
)قزوین(

اینجانب شاهرخ عطایی مالک خودرو پژو ۴۰۵ به شماره شاسی ۲۹۴۷۷۸ و 
شماره موتور ۱۲۴۹۰۲۶۷۲۴۱ بعلت فقدان اسناد فروش تقاضای رونوشت 
المثنی اســناد مذکور را نموده اســت. لذا چنانچه هر کس ادعایی در مورد 
خودروی مذکور دارد ظرف ده روز به دفتر حقوقی سازمان فروش شرکت ایران 
خودرو واقع در پیکان شهر ساختمان سمند مراجعه نماید. بدیهی است پس از 

انقضای مهلت مزبور طبق ضوابط مقرر اقدام خواهد شد.)قزوین(

استان ها

مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان 
از برگزاری 64 جلسه ستاد مدیریت 

سوخت در این شرکت خبر داد
به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز استان 
اصفهان، ابوالقاســم عسکری مدیر عامل این 
شرکت از برگزاری ۶۴ جلسه ستاد مدیریت 
سوخت از شروع فصل سرد در این شرکت خبر 
داد و افزود: جلسات مدیریت سوخت به منظور 
مدیریت مصرف گاز طبیعی و تامین ایمن و 
مستمر انرژی مورد نیاز استان در روزهای سرد 
سال با حضور بسیاری از مدیران دستگاه های 
اجرایی استان و مدیرعامل شرکت و اعضای 
ستاد مدیریت ســوخت بدون وقفه حتی در 
روزهای تعطیل رســمی برگزار شده است و 
تا کنون ۶۴ جلســه کمیته مدیریت سوخت 
زمستانه در این شــرکت برگزار گردیده و تا 

پایان طرح نیز ادامه خواهد داشت.
عسکری گفت: در همین راستا نیز بیش از ۱۶ 
هزار مورد پایش مصرف گاز ادارات، فضاهای 
آموزشی، ورزشی، مذهبی، اماکن تجاری در 
سطح استان اصفهان مورد بازرسی و بازدید 

قرار گرفت.
وی با اشــاره به اینکــه مطابق با جلســات 
هماهنگی انجام شده، پایش ها بصورت روزانه 
در سطح کلان شهر اصفهان و سایر شهرستان 
های اســتان انجام می شــود و مراکز اداری، 
تجاری و عمومی در سطح استان باید نسبت 
به رعایت الگوهای مصرف بهینه گاز و رعایت 
دمای آسایش ۲۱ – ۱۸ درجه و بهینه سازی 

سیستم های گرمایشی اقدام نمایند.
عسکری همچنین افزود: تاکنون ۱۴۷۹ مورد 
اخطار صادر و ۱۱۹ مورد گرمایش فضای باز 

اعمال قانون صورت گرفته است.
مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان گفت: 
۴۷ جلسه در قالب جلسات شــورای انرژی 
اســتان، اتحادیه ها، اتاق اصنــاف و... برگزار 

گردیده است.

برگــزاری رویــداد ملــی 
کارآفرینی و فناوری های نوین 

آموزشی به میزبانی استان البرز

مراســم افتتاح رویــداد ملــی کارآفرینی و 
فناوری های نوین آموزشــی به همت مرکز 
آموزش عالی امــام خمینی)ره( و با همکاری 
باشگاه نوآفرینی توســکانو و مرکز نوآوری و 
فناوری های نوین اینولند  و با حضور جمعی 
از مسئولین دانشگاه و صاجبان ایده های برتر 
از سراسر کشــور در مرکز آموزش عالی امام 

خمینی )ره( کرج برگزار شد.
رئیــس مرکز آمــوزش عالی امــام خمینی 
درابتدای این مراسم ضمن فدردانی از حضور 
اساتید دانشگاهی و صاحبان ایده های فناورانه 
کشوردر ســخنانی گفت: این رویداد با هدف 
شناســایی آموزش و معرفی ۱۰ اســتارتاپ 
برتر کشور با موضوع ســامانه های آموزشی 
مبتنی برVIR – AR ، متاورس تولید و انتقال 
محتوا POD  و POS ، پلتفرم های آموزشی 
دیجیتال،LMS کاربــرد هوش مصنوعی در 
آموزش ،کاربرد بلاک چیــن در تولید محتوا 

به مدت دو روز در این مرکز برگزار می شود.
دکتر سید داود حاجی میررحیمی خاطرنشان 
کرد: حضور مجموعه هــای فناور و ایده پرداز 
باعث می شود که این ایده های هرچند کوچک 
بتواند با  کارآفرینی و ایجاد اشتغال  کشور را به 

سمت رشد و ترقی سوق دهد.
در ادامه و به صورت ویدیو کنفرانس، صفوی؛ 
استاد دانشگاه شــیراز و رئیس انجمن علمی 
یادگیری الکترونیکی ایران در ســخنانی به 
تشریح ویژگی ها و کاربرد هوش مصنوعی در 
زندگی جوامع بشری  و نقش این تکنولوژی 
در ارتقای کیفیت زندگی انسان ها پرداخت و 
سپس صاحبان ایده های فناورانه به ارائه ایده 
های خود حهت داوری توسط کارشناسان به 
منظور معرفی استارتاپ های برتر پرداختند. 
لازم به ذکر است این رویداد به مدت دو روز و 
به میزبانی استان البرز در مرکز آموزش عالی 

امام خمینی )ره ( برگزار می شود.  

اخبار

عالیه رضوانی- مدیرعامل 
شرکت آبفای استان البرز 
گفت: ۷۰ درصد آب البرز 
در بخش کشاورزی مصرف 
می شــود ضمن آنکه هدر 
روی آب در البرز فراوان اســت که بخشی از آن به 
کشــاورزی و چاه های غیر مجــاز برمی گردد که  
جایگزینی آبهای متعارف در آبیاری کشــاورزی و 
بخش صنعت می تواند به رفع مشکل کم آبی استان 

کمک کند.
حمیدرضا نامداری در نشســت خبری با اصحاب 
رسانه که به مناســبت ۱۳ اسفند و روز ملی آب در 
سالن جلسات این مجموعه برگزار شد، با بیان اینکه 
باید با ایجاد فضای  مناسب و دیدگاه واقع بینانه به  
حوزه آب نگاه کنیم ،از ارائه خدمت به بیش از یک  
میلیون و ۳۲۰ هزار واحد در البرز خبر داد و افزود: 
استان البرز به دلیل قرارگیری در یک منطقه خاص 
جغرافیایــی و دارای آب و هوای مطلوب شــاهد 
بارگذاری جمعیت بیش از شــرایط و اکوسیستم 

آن بوده است.
وی ادامه داد: نوع نگاه، حرکت و برخورد با آب باید 
تغییر کند و مشــکلات و معضلاتی که به واسطه 
افزایش جمعیت این اســتان ایجاد شده، به تدریج 

مرتفع شود. 
نامداری گفــت: در حوزه تامیــن آب نیز اقداماتی 
صورت گرفته و به منظــور اســتفاده از آب های 
سطحی ، تا خرداد و قبل از پیک  مصرف در تابستان 

با احداث تصفیه خانه شماره ۳ با ظرفیت ۵۷۰ لیتر 
بر ثانیه نیاز آبی که با آن  مواجه هســتیم، برطرف 

می شود. 
مدیرعامل شرکت آبفای استان البرز ادامه داد : ۱۲۰ 
حلقه چاه جدید  درسال گذشــته حفاری  شده و 
کاربازسازی، مهندسی مجدد و احیای یکصد حلقه 
چاه در راستای تامین آب در البرز انجام شده است. 
ضمن اینکه ظرفیت تصفیه خاته شماره ۲ تقریبا ۲۰ 
درصد نسبت به سال گذشته افزایش یافته  و تصفیه 
خانه شماره یک نیز با ظرفیت ۱۶۵ لیتر بر ثانیه با 
استفاده از اصلاحات و تکنولوژی روز به ۴۳۰ لیتر بر 

ثانیه رسید. نامداری با بیان اینکه با احداث تصفیه 
خانه آب و تکمیل آن و ظرفیت حدود ۲۵ میلیون 
مترمکعب در سال در بال غربی استان در شهرستان 
های مهستان، هشــتگرد، نظرآباد و اشتهارد و در 
آینده نزدیک چهارباغ مشــکلات حوزه آب در این  
مناطق برطرف می شــود،گفت: شــبکه آبرسانی 
شهرستان های نظرآباد و اشتهارد به آب سد طالقان 
متصل شده و با تکمیل تصفیه خانه مذکور بسیاری 
از مشکلات ما در غرب استان به صورت کامل رفع 

می شود.
وی با بیان اینکه بیش از ۹۰ درصد آب کشــور در 

حوزه کشاورزی اســتفاده می شود و باید تغییرات 
اساسی در این حوزه ایجاد شــود ،اظهارامیدواری 
کرد: بــا تغییر نوع کاشــت، آبیاری و اســتفاده از 
تکنولوژی های روز و نیز گیاهان متناسب با اقلیم 
استان این تغییرات ایجاد و استفاده بهینه از منابع 

موجود صورت گیرد.
مدیرعامل آبفا ی البرز وجود چاه های غیر مجاز در 
مزارع کشاورزی و باغ ویلاها را از مشکلات برشمرد 
و گفت : ۷۰ درصد آب البرز در بخش کشــاورزی 
مصرف می شود ضمن آنکه هدر روی آب در البرز 
فراوان است که بخشی از آن به کشاورزی و چاه های 
غیر مجاز برمی گردد که  جایگزینی آبهای متعارف 
در آبیاری کشاورزی و بخش صنعت می تواند به رفع 

مشکل کم آبی استان کمک کند.
وی ادامه داد: اگر نیروگاه منتظرقائم مســتقر در 
شهرستان فردیس از آب بازچرخانی شده استفاده 
کند ۱۱ میلیون متر مکعب آب قابل شــرب مورد 
اســتفاده این نیروگاه به بخش مســکونی و شرب 
انتقال می یابد.ضمن اینکه  شاهد هدر رفت آب به 
۲ صورت فرسودگی شبکه وتجهیزات و مصرف بی 

رویه هستیم که باید این رویه تغییر کند.
نامداری با اشــاره به اینکه در حوزه فاضلاب پروژه 
نیمه کاره ۱۴ ســاله در البرز داشتیم ، خاطرنشان 
کرد: این استان در بخش شبکه فاضلاب دارای عقب 
ماندگی است به طوریکه تنها ۳۵.۲ درصد مناطق 
شهری استان از این شبکه برخوردار است .البته با 
تلاش های صورت گرفته طی ۲ ســال اخیر میزان 
برخورداری کلانشهر کرج از شبکه فاضلاب به ۶۵ 

درصد رسیده است.

مدیرعامل شرکت آبفای استان البرز :

برخورداری کلانشهر کرج از شبکه فاضلاب به ۶۵ درصد رسیده است

مدیرکل منابع طبیعی مازندران خبر داد:
انهدام ۳ باند سازمان یافته قاچاق 

چوب در مازندران
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیــزداری مازندران - 
ساری گفت: سه باند سازمان یافته قاچاق چوب در 
استان شناسایی و منهدم شده است. سیدعلی علوی 
در جمع خبرنگاران به مناسبت هفته منابع طبیعی 
اظهار کرد: کاشت درخت شــعار نیست و امسال 
تمام نقاط کاشــت مشخص شده و صحت سنجی 
می شود. وی پیشنهاد داد در ایام نوروز خانواده ها در 
کنار آماده کردن سبزه عید، یک نهال بکارند تا این 

موضوع در بین مردم فرهنگ سازی شود.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری مازندران - 
ساری تصریح کرد: سه باند سازمان یافته قاچاق 
چوب شناســایی و منهدم شده اســت و پس از 
دستگیری مشخص شــد این افراد از اتباع بیگانه 
هستند و به صورت هدفمند فعالیت داشتند. علوی 
تصریح کرد: تاکنون ۵۰ نفر دســتگیر و ۳۰۰ تن 

چوب آلات مختلف از این باند کشف شده است.
این مسئول با اشاره به اینکه در حوزه آبخیزداری 
۱۰ بند سرشاخه گیر در گذشته ساخته شده و سه 
مورد دیگر در حال ســاخت داریم، ادامه داد: هر 
بند سرشاخه گیر از ۳ هزار میلیارد تومان خسارت 
جلوگیری می کند. علوی خاطرنشان کرد: براساس 
طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت قرار است 
در یک برنامه چهار ساله از ابتدای سال ۱۴۰۲ تا 
۱۴۰۵ سالانه ۲۵۰ میلیون اصله نهال تولید شود 
و هر استان براســاس باتوجه به نوع اقلیم شرایط 
خاک، آب و هوا گونه های درختی سازگار با محیط 
را تولید کند. وی گفت: سهم اداره کل منابع طبیعی 
استان در طرح مردمی کاشت درخت، طی چهار 
سال ۴۰ میلیون اصله است. مدیرکل منابع طبیعی 
و آبخیزداری مازندران - ساری بیان کرد: تاکنون 
۷ میلیون و ۱۳۲ هزار اصله نهال در نهالستان های 

حوزه  اداره کل ساری تولید شده است.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی ایلام خبر داد:

 آمادگی 264 مرکز اقامتی در ایلام 
برای پذیرایی از مسافران نوروزی 

 ایلام- مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی ایلام گفت: ۲۶۴ مرکز اقامتی با 
ظرفیت پذیرش پنج هزار و ۳۳۱ نفر طی شبانه روز 
در نقاط مختلف استان برای تعطیلات نوروز آماده 

پذیرایی از مسافران و گردشگران است.
فرزاد شریفی در نشســت ستاد اجرایی سفرهای 
نوروزی استان ایلام، اظهار کرد: این مراکز اقامتی 
شامل هتل، خانه های بومگردی، مهمانپذیر، خانه 
مسافر، سفره خانه های ســنتی و مجتمع های 

گردشگری است.
وی با بیان اینکه ایلام از سوی وزارتخانه به عنوان 
استان نوظهور گردشگری در کشور مطرح شده 
است، افزود: ستاد خدمات ســفر استان در قالب 
۱۲ کمیته اصلی فعالیت خود را آغاز خواهد کرد و 
۲۷ دستگاه اجرایی در این کمیته ها فعالیت دارند.

شــریفی ادامه داد: برنامه های ســتاد خدمات 
سفرهای نوروزی در استان ایلام از ۲۳ اسفندماه 
خواهد بود و امســال با وجود تقارن عید نوروز با 
ماه مبارک رمضان امــا برنامه های مفرحی برای 

مهمانان نوروزی تدارک دیده شده است.
وی با اشــاره به همزمانی تعطیلات نوروزی و ماه 
مبارک رمضان یادآور شد: با توجه به تجربه سال 
گذشته، امســال نیز برنامه ریزی های لازم برای 
پذیرایی از مسافران و گردشگران انجام گرفته است.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی اســتان ایلام اضافه کرد: از ابتدای نوروز 
تا نهم فروردین ماه برنامه های نشــاط آفرین 
نوروزی در سطح استان برگزار می شود و بعد از 
این تاریخ با توجه به ایام شب های قدر و اهمیت 
این شب ها برنامه های مذهبی در سطح استان 
برگزار خواهد شد. در سال گذشته ۱۳۸ هزار و 
۳۸۱ نفر بوده است که در سال ۱۴۰۲ این میزان 
۲۰۳ هزار و ۹۱۴ نفر معادل ۴۷.۳ درصد رشد 

نشان می دهد.
بازدید از جاذبه های گردشــگری در اســتان در 
سال گذشــته یک میلیون و ۲۷ هزار و ۷۸۶ نفر 
بوده است که این میزان در ســال جاری به یک 
 میلیون ۴۹۶ هزار و ۳۲۵نفر با ۴۵.۵ درصد رشد 

یافته است.

اخبار

روح اله عبدالعلی زاده – تبریز؛ استاندار آذربایجان شرقی با تاکید بر 
توانمندسازی نیازمندان تحت پوشش کمیته امداد، گفت: تمرکز بر 
اشتغال مددجویان یکی از راه های توانمندسازی آنهاست که موجب 

رشد اقتصادی جامعه نیز می شود.
مالک رحمتی روز در دیدار با جمعی از امدادگران، خیرین، کارآفرینان 
و نخبگان تحت حمایت کمیته امداد استان اظهار داشت: خدمت به 
فقرا و ایتام توفیقی است که نصیب هر کسی نمی شود و این توفیق را 
باید قدر دانست. وی با بیان اینکه کمیته امداد یادگار ارزشمند امام 
خمینی)ره( است، افزود: نهادهایی که به دستور امام راحل تاسیس 

شد، عمدتا برای گره گشایی از مردم بود.
استاندار آذربایجان شرقی تصریح کرد: اندیشه مقام معظم رهبری 
نیز به تاسی از امام بزرگوار، تاکید بر محرومیت زدایی از اقشار مردم 
دارد. رحمتی با قدردانی از همراهی خیریــن و مراکز نیکوکاری با 
کمیته امداد برای مباره با فقر، گفت: بــا بودجه دولتی، محرومیت 
زدایی محقق نمی شــود، دولت باید زیرساخت های توسعه متوازن 
و عدالت اقتصادی را فراهم کند که در دولت سیزدهم نسبت به این 
مساله اهتمام جدی وجود دارد. وی ادامه داد: فرهنگ احسان و کمک 
به نیازمندان باید توسط نهادهای مردمی مدیریت شود و گره های 

مردم به دست مردم باز شود.
رحمتی تاکید کرد: گروه های مردمی در کمک رسانی به نیازمندان 
باید حفظ عزت نفس و کرامت انسانی آنها را مورد توجه جدی قرار 

دهند. وی با تاکید بر توانمندســازی نیازمندان گفت: تمرکز بر امر 
اشــتغال نیازمندان، هم موجب رشــد اقتصادی جامعه شده و هم 

نیازمندان را توانمند می سازد.
در این دیدار از کارآفرینان و نخبگان تحت حمایت کمیته امداد امام 

خمینی)ره( استان تجلیل و قدردانی شد.
**** لزوم شناسایی آسیب های حوزه رســانه و آگاهی بخشی به 

مردم و جوانان
اســتاندار آذربایجان شــرقی گفت: دشــمن با ابزار جنگ روانی و 
به صورت شــبانه روزی در حــال بمباران افکار عمومی اســت و به 
تاثیرگذاری و نفوذ رســانه در راســتای اهداف خود دل بسته است 
که باید برای مقابله با آن، آسیب های این حوزه را شناسایی کرده و 

آگاهی بخشی به مردم و جوانان را مورد توجه ویژه قرار دهیم.

 مالک رحمتی در جلسه شــورای فرهنگ عمومی استان، با اشاره 
به اینکه انتخابات ۱۱ اسفند در ســلامت و امنیت کامل در استان 
برگزار شد، افزود: ۵۱۰ نفر داوطلب از جریان های مختلف سیاسی 
با احســاس مســئولیت در این آزمون بزرگ رقابــت کردند و این 
 انتخابات براســاس مولفه های مــورد تاکید رهبــر معظم انقلاب 

برگزار شد.
وی افزود: از مجریان و ناظران انتخابات و نیروهای نظامی و امنیتی 
که با تلاش طاقت فرسا، بار این مسئولیت قانونی را بر دوش کشیدند 
و با صداقت و امانت داری از آرای مردم صیانت کردند و همچنین از 
اصحاب رسانه و  رسانه  ملی که با هنرمندی و ابتکار، فضای حماسه و 
حضور را رونق بخشیدند و به هر چه بهتر برگزارشدن انتخابات کمک 
کردند و از کاندیداها و هواداران آنها که شور و شعف انتخاباتی ایجاد 

کردند تشکر می کنیم.
استاندار آذربایجان شرقی با اشاره به اینکه ۵۰ درصد رای دهندگان 
در استان زیر ۴۵ ســال و ۱۴۸ هزار نفر رای اولی بودند، گفت: این 
حماسه به دســت جوانان رقم خورد و این در حالی است که دشمن 
شبانه روز به دنبال جنگ روانی و اثرگذاری بر نسل جوان و نوجوان 
است. وی با اشاره به اینکه رســانه مهم ترین ابزار دشمن در جنگ 
روانی است، گفت: باید آسیب های حوزه رســانه را شناسایی کرده 
و و آگاهی بخشــی به مردم، خانواده ها و جوانان را مورد توجه ویژه 

قرار دهیم.

تاکید استاندار آذربایجان شرقی بر توانمندسازی نیازمندان

استان ها
News kasbokar@gmail.com

 ایلام- مدیر کل بنیاد شــهید و امــور ایثارگران 
استان ایلام یادآور شد: دیدار با خانواده های معظم 
شهدا، برگزاری یادواره شهدا، برگزاری میز خدمت 
در محل نماز جمعه، دیدار با نماینده ولی فقیه در 
استان، دیدار با استاندار ایلام،اجرای برنامه فرهنگی 
و ورزشــی و... از دیگر برنامه های بزرگداشت روز 

شهید در استان است.

جمال اسدی در بیست و چهارمین جلسه شورای 
توسعه و ترویج فرهنگ ایثار و شهادت به ریاست 
مهندس نجفــی معاون توســعه مدیریت و منابع 
انسانی اســتانداری ایلام با تقدیر از حضور مردم و 
خانواده های معظم شهدا در پای صندوق های رای، 
با اشاره به اجرای برنامه های برای بزرگداشت روز 
شهید در اســتان، اظهار کرد: در هفته بزرگداشت 
روز شهید بیش از ۲۲ عنوان برنامه در سطح استان 

برگزار می شود.
وی تصریح کرد: حضور وکلا در ۳۰ منطقه استان 
برای حل مشــکلات حقوقی خانواده های معظم 
شــهدا، ایثارگران و جانبازان از جمله برنامه های 

شاخص بزرگداشت روز شهید در استان است.
مدیر کل بنیاد شــهید و امور ایثارگران اســتان 
ایلام یادآور شــد: دیــدار با خانــواده های معظم 

شــهدا، برگــزاری یــادواره شــهدا، برگــزاری 
میز خدمــت در محــل نمــاز جمعه، دیــدار با 
نماینده ولی فقیه در اســتان، دیدار با اســتاندار 
ایلام،اجــرای برنامه فرهنگی و ورزشــی و… از 
 دیگــر برنامــه هــای بزرگداشــت روز شــهید 

در استان است.
اسدی خاطرنشان کرد: برنامه های بزرگداشت روز 

شهید از پانزدهم اسفندماه تا ۲۲ اسفندماه است.
وی با تقدیــر از فعالیت های صدا و ســیما و دیگر 
رسانه های اســتان در بحث ترویج فرهنگ ایثار و 
شهادت، افزود: دســتگاه های اجرایی به تکالیف 
قانونی خود در بحث ترویج فرهنگ ایثار و شهادت 

عمل کنند.
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان ایلام 
ابراز کرد: طرح سلام شهید در روز ۲۲ اسفندماه با 

همت دستگاه های اجرایی استان برگزار می شود 
که در این طرح در یک ساعت مشخص مدیران و 
مسولان با خانواده های معظم شهدا دیدار خواهند 
کرد. اســدی بر لزوم اهتمام دستگاه های اجرایی 
استان به اختصاص یک درصد از بودجه به ترویج 
فرهنگ ایثار و شــهادت تاکید کــرد. وی با بیان 
اینکه اختصاص این بودجه تکلیف قانونی دستگاه 
های اجرایی اســت، ابراز کرد: دیوان محاســبات 
بر اســاس گزارش بنیاد شــهید و امور ایثارگران 
 اســتان این میزان بودجــه را مورد تأییــد قرار 

خواهد داد.
در این نشســت مقرر شــد که همه دستگاه های 
اجرایی استان در راســتای بزرگداشت روز شهید 
دیدار با خانواده معظم شــهدا را در محور کار خود 

قرار دهند.

مهــدی کوهــی مدیرعامل ذوب آهــن اصفهان 
گفت:در راستای فرمایشــات مقام معظم رهبری 
مبنی بر اینکه یکی از اولویت های قطعی در مسائل 
اقتصادی، بخش مسکن است،  عرضه ۹۰ هزار تن 

ســبد میلگرد این مجتمع عظیم صنعتی در روز 
دوشنبه مورخ ۱۴ اســفند ۱۴۰۲ از طریق بورس 
کالا آغاز شده است. وی افزود: این عرضه در راستای 
حمایت از طرح نهضت ملی مسکن و خانه دار شدن 

آحاد مردم شهیدپرور ایران و همچنین همکاری 
در کاهش قیمت تمام شــده مســکن انجام شده 
است. مهدی کوهی ابراز امیدواری نمود که ضمن 
اطمینان از ساخت سازه های مقاوم با بکارگیری 

میلگردهای با کیفیت و شــناخته شده ذوب آهن 
اصفهان، این مجتمع عظیم صنعتی ســهم قابل 
توجهی در ســاخت مســکن برای هموطنان در 

سراسر کشور ایفا نماید.

مهدی کوهی: ذوب آهن اصفهان سبد میلگرد نهضت ملی مسكن عرضه کرد
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

اينگونه از ديگران كار بخواهيد!
در مباحــث رهبــري ســازماني، تئوري 
معروفي وجود دارد كه بــه نام »داگلاس 
مك گريگور« روانشناس معروف آمريكايي 

ثبت شده است. 
 »Y و X اين تئوري بــا عنوان »تئــوري
مي گويد كه انسان ها در رابطه با كار، اصولا 
حالت دارند؛ تئوري X فرضش بر اين است 
كه انسان ها ذاتا از كار بيزار هستند و تنبلي مي كنند. بنابراين بايد تا مي شود 

به آنها سخت گرفت تا درست كار كنند. 
تئوري Y  برعكس اين نظر را دارد و معتقد است؛ انسان ها در واقع به كار علاقه 
دارند؛ چون دوست دارند با چالش ها روبه رو شوند و آنها را حل كنند. بنابراين 

بايد كار چالش برانگيز باشد تا آنها از كار كردن خسته نشوند. 
شايد در نگاه اول به  نظر برسد كه اين تئوري را نمي توان در عمل استفاده كرد 
اما چه مدير هستيد و چه نه، به زندگي شغلي و شخصي تان فكر كنيد. احتمالا 
در برخورد با آدم هاي دور و برتان و درخواست انجام كار از آنها، جلوه هايي از 
اين نگاه افراطي و تفريطي را خواهيد يافت. برخي به نظر شما هميشه خوب 
كار مي كنند و برخي هميشه از كار فراري اند اما واقعيت ماجرا اين است كه 

آدم ها هر دو جنبه را دارند و هيچ وقت، مطلق كار و رفتار نمي كنند. 
در عمل دو مثال زير نمايشگر شيوه  برخورد مديران براي تفويض كارها به 

همكاران شان و درخواست انجام كارها از سوي آنهاست: 
الف ـ اگر اين كار را تا فردا عصر به من تحويل ندادي، خودت هم از پس فردا 

 )X صبح ديگر نيا. )تئوري
ب ـ فكر نمي كنم آدم هاي زيادي باشند كه بتوانند اين كار را ظرف يك روز 
انجام بدهند اما من به تو اطمينان و ايمان كامل دارم كه مي تواني اين كار را 

 )Y انجام بدهي. اين كار براي كل گروه ما هم مهم است. )تئوري
بسته به موقعيت و شناخت بلندمدت از فرد، لازم است يكي از دو شيوه  فوق 

را انتخاب كرد.

پيش بينی نشده ها در كسب و كار
 الف(موفقیت های پیش بینی نشده

 گاه ممكن است شما دركســب وكار خود 
به موفقيتی دســت پيدا كنيد كه انتظار آن 
را نداشــته ايد. به عنوان مثال: ممكن است 
فروشی بيش از آنكه مورد نظرتان بوده است 
 داشته باشــيد. در بيشــتر موارد موفقيت

 پيش بينی نشــده اصلا به چشم نمی آيد 
 وهيچ كس به آن توجه نمی كند وبه همين دليل نيز  هيچ كس ازآن بهره برداری 
نمی كند. موفقيت پيش بينی نشده مارا به طرح اين پرسش وادار می كند  كه 
برای انطباق موفقيت با كسب وكار، فناوری وبازارهای جديد  چه تغييرات اساسی  
برای تشكيلات موجود مناسب است؟ اگربرای اين سوالات پاسخ مناسبی بيابيم 
احتمالا  موفقيت پيش بينی نشده ارزشمندترين وكم خطر ترين منبع ايجاد  يك 
ايده خواهد بود، پس به خاطر داشته باشيد به موفقيت های خود توجه داشته 

باشيد واز آنها درجهت رسيدن  به اهداف خود بهره برداری كنيد.

 ب(شکست های پیش بینی نشده
 برخلاف موفقيت ها نمی توانيم شكست هارانپذيريم  وكمتر اتفاق می افتد كه ازآ 
نها غافل شويم.  بااين حال به ندرت شكست هارابه چشم يك فرصت نگاه می كنيم. 
وقتی فعاليتی بادقت مطالعه شده ،بادقت طراحی شده  وباجديت اجرايی می 
شود اماشكست می خورد اين نشانه وجود عواملی نهفته است كه از ديد ما پنهان 
مانده اند . پس بايد شكست را نشانه ای از يك فرصت بدانيم وآن راجدی بگيريم.

  ج(وقایع بیرونی پیش بینی نشده
 تاقبل از دهه 1970 تمام مهندسان  IBM متفق القول بودند كه   آينده از آن 
رايانه های frame Main  است. بدين ترتيب برنامه ريزی برای توليد  اين نوع رايانه 
های قوی وباسرعت زياد شروع شد  اما درست برخلاف انتظار همگان  بازی های 
كامپيوتری رونق گرفت  و سازندگان رايانه به فكر افتادند  رايانه هايی كوچك 
وقابل حمل رابسازند.اين نوع رايانه ها به  Pc  معروف شد. سوالی كه اينجا مطرح 
است  اين اســت كه  طرز برخورد مديران و مهندسان آن شركت با اين مسئله 
چگونه بوده است ؟ چرا كه آنها برای توليد مين فرم  و در اواسط كار با بازار پی سی 
روبه روشدند. مديران آی بی ام در اين باره گفته اند  كه علت توفيق اين مسئله  
اتفاقا روبه رو شدن با شرايط جديد بوده اســت  كه اصلا انتظارش را نداشته اند 
،درواقع  استقبال آنها از شرايط جديد پيش بينی نشده مهم ترين علت موفقيت 
آنها بوده است.پس هرگاه شرايطی پيش بينی نشده بوجود آيد  بهره برداری  از 

آن شرايط می تواند  به موفقيت های چشمگير بينجامد.

رقابت عادلانه
صاحب يك فروشگاه لباس فروشي، روزي 
متوجه شــد لباس فروشي ديگري سمت 
راست فروشگاه او باز شده است. روي سر در 
آن تابلوي بــزرگ »لباس هايي با بهترين 
كيفيت« نصب شــده بود. فرداي آن روز 
اتفاق ترسناك ديگري افتاد. لباس فروشي 
ديگري سمت چپ فروشگاه او افتتاح شد. 
روي سر در اين فروشگاه هم تابلوي بزرگ »لباس هايي با ارزان ترين قيمت« 
نصب شده بود. مرد بسيار از رقابت ايجاد شده ترسيد و به اين فكر افتاد چه 
بايد بكند. بالاخره ايده بكري به ذهنش رسيد. بزرگ ترين تابلوي آن دور و 
اطراف را در سر در فروشگاهش نصب كرد و روي آن نوشت: »ورودي اصلي«

نتیجه اخلاقي: با رقبا، عادلانه رقابت كنيد. 

راهنما

راهکار

داستانک

در دنيای پر رقابت كنونی مانــدگاری وكاميابی در 
فعاليت های اقتصادی هرگز كار ساده ای نيست.گاهی 
فرصت هايی وجود داردد كه بايد ازآنها بهره برداری 
كردومســائلی وجود داردكه بايد آنها راحل وفصل 
كرد،برای مقابله با اينگونه مسائل همواره بايد دركارها 
خلاقيت  ونوآوری داشت. امروزه سازمان ها وبنگاه های 
اقتصادی كوچك  وبزرگ دركشورهای صنعتی بدون 
خلاقيت مستمر، سريع وبه موقع محكوم به فنا هستند.

خلاقیت چیست؟
خلاقيت فرآيندی است كه قابل توسعه وبهسازی است.

هركس تاحدی خلاقيت دارد ولی همچون بسياری 
ازتوانايی ها واستعدادها برخی افراد توانايی بيشتری 
برای خلاقيت نسبت به ديگران دارند همچنين  برخی 
افراد  درمحيطی رشدوتحصيل كرده اند كه آنها را به 
توسعه خلاقيت تشويق كرده است وآنها آموخته اند 
تاخلاقانه بينديشند وخلاقانه عمل كنند.ويژگی های 

خلاقيت عبارتند از:
1 - خلاقيت فرآيندی فكری وروانی است.

2 - محصول خلاقيت می تواند  به شكل يك اثر ،يك 
ايده،يك ر اه حل،يك شی وياهرچيز ديگر ظهور كند.

3 - محصول خلاقيت پديده ای نو وجديد است.
4 - محصول خلاقيت اثری است كه علاوه بر تازگی 

دارای ارزش نيز باشد.
5 - خلاقيت يك توانايی عمومی است ودر همه افراد 

كم وبيش وجود دارد.
6 - خلاقيت  قابل پرورش است وبا محيط اجتماعی 

وفرهنگی ارتباط مستقيم دارد.
به طور مشخص ويژگی خلاقيت متمايز ومنحصر به 
فرد بودن اســت ،كاری خلاقانه است كه با كار قبلی 
متفاوت است. به اين نكته توجه داشته باشيد كه اين 
تصور درست نيست كه هركس كه باهوش تر است 
لزوما خلاق تر است. اگر شخص به اندازه ای كه برای 
كارش لازم است هوش داشته باشد می تواند به اندازه 
هر كس ديگری درآن زمينه خلاق باشد .همچنين 
دررابطه بين سن وخلاقيت  می توان گفت  اگر فرد از 
تجارب خود استفاده كند ومحيط مناسبی هم داشته 
باشد با افزايش سن خلاق ترمی شود ،درغير اينصورت 

با بالارفتن  سن  خلاقيتش كاهش می يابد. همچنين 
دربروز  خلاقيت تحصيلات عامل اساسی نيست.

بسيار ديده می شــود  افرادی كه تحصيلات رسمی 
نداشــته اند  خلاقيت هايی از خود بروز داده اند كه 

درافراد باتحصيلات بالا وعالی مشاهده نشده است.

 نوآوری چیست؟
نوآوری از شاخصه های كليدی  درفرآيند كارآفرينی 
به شمار می رود. وجودنوآوری دركارآفرينی به قدری 
ضروری است كه می توان ادعا كرد كارآفرينی بدون 
آن امكان پذير نيست. نوآوری تبديل خلاقيت به عمل 
يا نتيجه است.خلاقيت پيدايی يك انديشه نو است  
درحالی كه نوآوری عمل ســاختن آن انديشه های 
نواست. به عبارت ديگر خلاقيت اشاره به قدرت ايجاد 
انديشه های نو دارد ونوآوری به معنای كاربردی آن 
افكار نو وتازه است. يك نوآور زمانی ارزشمند به حساب  

می آيد كه از عهده يك كار ضروری برآيد.
توجه :اگر خلاقيت درصنعت انجام شود به آن اختراع  

می گويند.

 ایده وفرصت چیست؟
ايده درحقيقت  ارائه يــك راه حل جديد برای انجام 
دادن كارهاست. ايده ها گاه می توانند به صورت يك 
الگو،طرح ويا يك برنامه باشند. هيچ ماشينی قادر به 
ساختن ايده نيست بلكه اين كار از عهده ذهنی خلاق 
و پويا برمی آيد. ايده وفرصت باهم تفاوت  دارند.  شما 
ممكن است در روز صدها ايده داشته باشيد ، هرزمان 
كه شــما تصميم به انجام كاری می گيريد براساس  
گمانی اســت كه قبل ازتصميم به ذهنتان ميرسد  
اما فرصت دردنيای كســب وكار نياز  جديدی است 
كه بتوان آن رابه كســب وكار با يك ارزش اقتصادی 
تبديل كرد.در واقــع كار  زيادی بايد انجام شــود تا 
يك ايده ومفهوم  به يك فرصت تبديل شــود .بايد 
توجه داشت كه هر ايده ای يك فرصت نيست اما هر 
فرصتی  حتما يك ايده به همراه دارد. فرصت ها از دو 
طريق خلق می شوند : يا ايده ای داريم وبايدبه دنبال 
نيازی بگرديم كه ايده ما پاســخ به آن نياز باشدويا 
 نيازی را می شناســيم وبايد ايده ای بــرای رفع آن 

پيدا كنيم.

فرصت هاي خلاقیت ونوآوری

ساختار های صنعت و بازار
آگاهي

اثر معامله نسبت به بانك ها
پيش تر با سير تشــكيل اعتبار اسنادي آشنا 
شديم. پس از اينكه بانك گشــايش كننده، 
گشــايش اعتبار كــرد و قبولــي ذينفع نيز 
از ســوی بانك محل اقامت وي اخذ شد و از 
طريق سيستم ســوئيفت قبولي به همراه كد 
مخصوص به بانك گشايش كننده بازگشت، 
بانك گشاينده متعهد به پرداخت وجه اعتبار 
در صورت انجام تعهد ذينفع در حدود اعتبار 
است. می بينيم كه از زمان عقد قرارداد و شرط 
ضمن آن در خصوص پرداخت يــا توافق در 
شــكل يك قرارداد الحاقي، متقاضي اعتبار يا 
همان خريدار و ذينفع يا همان فروشــنده در 
تماس مستقيم با يكديگر نيســتند. از اينجا 
به بعد همــه اتفاقات ميان بانــك ها به وقوع 
مي پيوندد. حال بــا اين نقش پررنگ بانك ها 
بايستي اثر اعتبارات اسنادي نسبت به آنها مورد 
بررسي قرار گيرد. بانك هاي مداخله كننده در 
اعتبارات اســنادي ممكن است به چند بانك 
نيز برســد. در عمل روابط ميــان بانك ها در 
انجام عمليات بانكي مي توانــد پيچيده تر از 
يك معادله اعتبار اسنادي باشد. پرداختن به 
روابط ميان بانك ها در عمليات بانكي نياز به 
يك بررسي اختصاصي و جامع دارد. اما آنچه به 
بحث اعتبارات اسنادي نزديك تر است، رابطه 
ميان چند بانك است. اين رابطه حقوقي در اثر 
گشــايش اعتبار به وجود مي آيد. اگرچه بين 
بانك ها از قبل تفاهم نامه ها و قراردادهايي در 
خصوص سازوكار انتقال اعتبار و وجه منعقد 
شده اســت، اما آنچه بانك ها در خصوص يك 
اعتبار گشايش يافته انجام مي دهند، به لحاظ 
تحليل حقوقي مي تواند روشن كننده حقوق و 
تعهدات بانك هاي مذكــور در مورد آن رابطه 
خاص يعني اعتبارات اسنادي باشد، بانك هاي 
ذي مدخل در روابط اعتبار اسنادي عمدتا به 
بانك گشاينده، بانك كارگزار، بانك ابلاغ كننده 
و بانك تاييدكننده مي شوند. البته ممكن است 
چند وصف در يكي از بانك ها باهم وجود داشته 
باشد و ممكن است هر بانك يكي از موارد بالا را 
شامل شود. لذا به بررسي اثر معامله و حقوق و 

تعهدات هريك از بانك ها مي پردازد.

حقوق کسب و کار آموزش

يكي از مباحث مهم در مديريت تصميم گيري، ثابت 
قدم بودن در تصميمي است كه به عنوان يك مدير 
اتخاذ كرده ايم اما يك سوال درست هم اين است كه 
وقتي به هدف نرسيديم تا كجا و چه زماني بايد در ادامه 
اجراي تصميم خود ثابت قدم بوده و به موفقيت آن اميد 
داشته باشيم؟ پشتكار، اميد و ثبات همگي از شروط 
موفقيت اند؛ اما اصرار بيجا به ادامه تصميمي كه اشتباه 
اســت ـ هرچند كوچك و ناچيز باشد ـ ممكن است 

صدمات غير قابل جبراني به كسب و كار شما بزند.
 از نشانه هاي نرسيدن به هدف و اشتباه بودن تصميم 

اتخاذ شده مي توان به اين موارد اشاره كرد: 
1- به طور مداوم نياز به تغييرات در حد كلان داشته 

باشد. 

2- به طور مداوم احتياج به شارژ از طرف مدير داشته 
باشد. 

3- عدم دريافت و مشاهده بازخورد كافي يا مناسب .
4- ديركرد در رسيدن به اهداف كوتاه مدت تصميم 

اتخاذ شده.
5- افزايش شديد ريسك  رســيدن به هدف به طور 
كلي از عواملي است كه باعث مي شود تصميم گيري 

ضعيفي داشته باشيم. 
در ادامــه مي توان به 5 مورد اشــاره كرد: ترس هاي 
مديريتي، انتخاب نادرست و غيرواقع گرايانه هدف، 
توجه به شايعات و حباب ها، در نظر گرفتن تعصبات 
و اعمال تبعيض ها در تصميم خود و دقت نكردن به 

جزئيات موردنياز در اتخاذ يك تصميم. 

 در نهايت بايد گفت قبول اشــتباه بــراي يك مدير
 نه تنها دليلي بر ضعف او نيســت، بلكه نشان دهنده 
اقتدار اوست؛ چراكه نشــان مي دهد قدرت پذيرش 
اشتباه را دارد! بنابراين پيشنهاد مي شود تعصبات در 
تصميم گيري ها و مديريت تان را كنار بگذاريد و نگاهي 

واقع گرايانه تر به مسائل پيش آمده داشته باشيد.

مديريت تصميمات مديريتي

 گاهی ســاختار های ســنتی صنعت و بازار دچار 
بحران می شــود در چنيــن وضعيتــی وظيفه  
اعضای صنعت اســت كه چاره انديشی كنند هر 
چند بحران در ســاختار صنعت و بــازار می تواند 
به از دســت دادن قدرت رهبری اقتصــادی و يا 
حداقل به خطر افتادن امكان حضو منتفی شــود. 

 اما خود اين بحــران فرصت هايی برای كارآفرينی 
در اختيار می گذارد.

 تاريخ صنعت اتومبيل يكی از گوياترين مثال ها در 
اين مورد است. در شروع قرن 20 اتومبيل وسيله ای 
لوكس محسوب می شــد كه همگان قدرت خريد 
آن را نداشتند اما با گذشت زمان شركت رويزرويز 

اتومبيلی را طراحی كرد كــه فقط طبقه ثروتمند 
قدرت خريد آن را داشــتند در حالی كه شــركت 
ford دقيقابرعكس عمل كرد و خودرويی را توليد 
كرد كه طبقه متوسط و حتی كارگران نيز بتوانند 
صاحب اتومبيل شــوند و بديــن ترتيب صنعت 

خودروسازی از بحران نجات پيدا كرد.


